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§ 1
Justerades de i Kammarens sammanträden den 4 och 6 inneva

rande månad förda protokoll.

§ 2.
Upplästes och lades till handlingarne ett af Herr Nybbeus in- 

sändt, så lydande sjukbetyg:
“Att ledamoten af Riksdagens Andra Kammare, Öfversten Gustaf 

Nyblseus är af sjukdom hindrad att lemna sin bostad; intygar
Stockholm clen 12 Februari 1875. Cour. Hahn

Med. Doctor."

§ 3.

Anstäldes val af sju ledamöter och tre suppleanter i det Sär
skilda Utskott, som Riksdagen beslutit tillsätta för behandling af Kongl. 
Maj:ts nådiga propositioner, dels med förslag till lagar angående all
männa värnpligten, härordningen samt härens aflöning, beklädnad och 
underhåll, dels ock med förslag till lagar angående grunden för ord
nande af flottans personal, samt denna personals aflöning, beklädnad 
och underhåll; och befunnos efter valförrättningarnes slut hafva blifvit 
af denna Kammare utsedde till
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§ 4.
t öredrogos och hänvisades till Stats-Utskottet nedannämnda på Kam

marens bord hvilande Kongl. Maj:ts nådiga propositioner till Riksdagen:
l:o) angående efterskänkande af kronans rätt till danaarf efter 

enkan Karna Bengtsdotter i Östra Skräflinge;
2:o) angående efterskänkande af kronans rätt till danaarf efter 

enkan Boel Thomsson i Båstad; och
3:o) angående fyllnadspension åt Postexpeditören i Ljungby, Post

mästaren G. M. Adlerstam.

§ 5.

Mter föredragning af Stats-Utskottets utlåtande N:o 3, angående 
regleringen af utgifterna under riksstatens första hufvudtitel blef 
samma utlåtande åt Kammaren bifallet: och lades den dervid fogade 
tabell till handlingarne.

Förekom dernäst till behandling Stats-Utskottets utlåtande N:o 4, 
angående regleringen af utgifterna under riksstatens andra hufvudtitel.

I:sta punkten.

1 anledning af Kongl. Majrts nådiga framställning om en förän
drad reglering af Öster-Dalarnes domsaga samt efter att, i sammanhang 
med denna framställning, hafva till pröfning förekaft tvänne i fråga 
om Vester-Dalarnes domsagas delning väckta motioner, hade Utskottet, 
med förmälan att, enligt dess åsigt, det icke vore lämpligt att nu ge
nom fastställande på föreslaget sätt af Öster-Dalarnes domsagas delning- 
omöjliggöra de i sammanhang med delningen af Vester-Dalarnes dom
saga möjligen ifrågakommancle förändringar i territorialindelningen, i 
denna punkt hemstält:
a) att Riksdagen måtte, till upprätthållande under är 1870 af den ut

af Kongl. Maj:t föreslagna reglering af Öster-Dalarnes domsaga, an
visa ett extra anslag af 4,500 kronor; och

b) att vid anmälan af detta beslut Riksdagen må i underdånighet an
hålla, att Kongl. Maj:t täcktes till nästa riksdag låta utreda, huru- %
vida icke äfven Vester-Dalarnes domsaga må kunna, utan afvaktande
af nuvarande innehafvarens afgång, på föreslaget sätt delas utan 
annan kostnad för statsverket än den, som af behofvet utaf ytter
ligare en häradshöfdingelön föranledes.

Dessa båda hemställanden blefvo nu i ett sammanhang upplästa, 
hvarefter ordet, på begäran, lemnades till

Herr Statsrådet Berg, som yttrade: Herr Talman, Mine Herrar! 
Af det utdrag af protokollet öfver justitiedepartements-ärenden
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för den Ii December 1874, som finnes bilagd t Kongl. Maj:ts nådiga 
proposition om statsverkets tillstånd och behof, hafven i inkemtat, 
hurusom redan år 1862, i anledning af gjord framställning om del
ning af Vester-Dalarnes domsaga, Kongl. Maj:t väl funnit den då 
gjorda framställningen icke kunna bifallas, men emedan åtskilliga olä
genheter föranleddes af domsagans omfång samt kandi vore att för
hållandet vore enahanda inom Öster-Dalarnes ännu folkrikare dom
saga, äfvensom det syntes antagligt att af dessa två till hvarandra 
gränsande domsagor borde kunna bildas åtminstone tre för domarens 
aflöning tillräckligt stora jurisdiktioner, så anbefaldes Svea hofrätt 
att, när domareembetet i Öster-Dalarnes domsaga, blefve till återbe
sättande ledigt, till Kongl. Maj:t inkomma med förslag till en efter 
dåvarande förhållanden lämpad reglering af dessa två domsagor.

Då sistnämnda domareembete i början af år 1873 blef ledigt, in- 
kommo emellertid Mora socknemän med underdånig anhållan, att den 
del af domsagan som bestode af Ofvan-Siljans fögderi, eller fyra tings
lag, skulle afskiljas till särskild domsaga, och sålunda Öster-Dalarnes 
domsaga fördelas i två. Såsom skäl derför anfördes hufvudsakligen: 
att nämnde domsaga hade en befolkning af omkring 60,000 invånare 
på ett område af 134 qvadratmil; att härutaf framginge svårigheten 
för en domhafvande att ensam förvalta sitt maktpåliggande embete, 
till hvars skötande han allt emellanåt nödgades påkalla biträde af 
extra domare, för hvilka i de flesta fäll befolkningens lynne, tale
sätt och öfriga egendomliga förhållanden voro alldeles främmande; 
samt att, om ofvannämnda fyra tingslag finge bilda särskild domsaga, 
möjlighet förefunnes att framdeles genom tingslagens förenande till två 
sådana bereda de rättsökande den stora och önskvärda fördelen af 
tiera tingssammanträden årligen.

Kongl. Maj:ts Befallningshafvande i Kopparbergs län, hvars ytt
rande infordrades, uppgjorde två olika förslag angående regleringen 
af ifrågavarande domsagor, det ena i enlighet med Kongl. Maj:ts be
slut af år 1862, gående ut derpå att af båda domsagorna skulle bil
das tre nya, och det andra, att hvardera domsagan, utan förändring i 
territorielt hänseende, skulle fördelas i två, så att Öster- och Vester- 
Dalarnes nuvarande domsagor skulle bilda tillsammans fyra domsagor. 
Öfver dessa förslag hördes kommunerna, af hvilka endast Gagnefs 
socknemän uttalade sig till förmån för en reglering i öfverensstäm
melse med det första af de utaf Kongl. Majås Befallningshafvande 
framstälda förslag. En kommun förklarade sig åtnöjas med hvad 
vederbörande funne i saken lämpligast, men samtliga de öfriga för
ordade det senare förslaget. Och ehuru dervid åtskilliga önskningar 
framstäldes om en förändring med afseende å _ tingslagens indelning, 
gingo dock inga af dessa ut på att en del af Öster-Dalarnes domsaga 
skulle förenas med Vester-Dalarne, eller tvärtom. Någon förändring 
i sättet för häradshöfdingarnes aflöning hade då ännu icke blifvit be
slutad, och med anledning deraf ansågo domhafvandena i orten sig 
icke kunna tillstyrka den ifrågasatta delningen, enär, i händelse af 
eu sådan, tillräckliga inkomster för domhafvandena icke kunde vara 
att påräkna. Men de medgåfvo på samma gång att domsagorna voro
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för vidsträckta samt att en delning af dem för den skull vore nöd
vändig, och aosågo de att i detta hänseende det senare af de af Ko
nungens Befallningshafvande framstälda förslag egde företräde.

Såväl Konungens Befallningshafvande som Svea hofrätt hafva jem
väl uti afgifna utlåtanden förordat det senare af nämnda förslag, och 
hofrätten har dervid särskildt fastat uppmärksamheten derpå, att ge
nom ifrågavarande delning skulle kunna beredas fördelen af tätare 
tingssammanträden.

Vid detta ärendes föredragning inför Hans Maj:t Konungen, ytt
rade Hans Excellens Herr Justitie-statsministern, att, med afseende ä 
den utredning frågan vunnit, han ansåge endast det af myndigheterna 
äfvensom af de flesta af menigheterna förordade förslaget, att hvar
dera domsagan för sig skulle delas i tvänne, förtj enade att komma 
under öfvervägande, men att då, hvad beträffade Vester-Dalarnes dom
saga, genom den under innevarande år skedda regleringen af härads- 
höfdingarnes löneförmåner, hvarigenom domhafvande!! i nämnda dom
saga fått sig tillerkänd samtliga de för hela domsagan beräknade tjenst- 
göringspenningar och förvaltningskostnadsbidrag, en delning af denna 
domsaga under nuvarande domhafvandens tjenstetid sannolikt skulle 
ådraga statsverket eu utgift, för hvilken icke vunnes motsvarande för
del, Hans Excellens ansåge förslaget derom icke för närvarande 
höra föranleda till någon annan åtgärd, än att hofrätten skulle an
befallas att, när domareembetet i domsagan blefve ledigt, inkomma 
med förnyad underdånig anmälan i förevarande ämne. Hvad deremot 
Öster-Dalarnes domsaga anginge, ansåg Hans Excellens att, då hä- 
radshöfdingebeställningen der för närvarande icke vore tillsatt, tid
punkten vore inne då en delning af denna domsaga borde vidtagas, 
och hemstälde med anledning deraf, att Kongl. Maj:t täcktes till Riks
dagen aflåta en proposition om anvisning af en ny häradshöfdingelön 
å 4,500 kronor, och att de tjenstgöringspenningar och förvaltnings
kostnadsbidrag som för häradshöfdingebeställningen i den odelade dom
sagan blifvit anslagna, måtte på föreslaget sätt mellan domhafvandena 
fördelas.

Hvad Hans Excellens Herr Justitie-statsministern sålunda hem
stält, blef af Kongl. Maj:t gillad t, och proposition i öfverensstämmelse 
dermed till Riksdagen aflåten.

Derefter hafva under riksdagens lopp ett par motioner blifvit 
väckta om att äfven nu en delning af Vester- Dalarnes domsaga måtte 
ske; och på det att, säger Stats-Utskottet uti sitt i saken afgifna ut
låtande, man icke “genom fastställande af Öster-Dalarnes domsagas del
ning på föreslaget sätt må omöjliggöra de i sammanhang med del
ningen af Vester-Dalarnes domsaga möjligen ifrågakommande förän
dringar i territorialindelningen, har Utskottet, som i öfrigt icke haft 
något att vid Kongl. Maj:ts förevarande nådiga framställning erinra, 
ansett sig nu endast böra hemställa, att Riksdagen måtte, till upp
rätthållande under år 1876 af den utaf Kongl. Maj:t föreslagna regle
ring af Öster-Dalarnes domsaga, anvisa ett extra anslag af 4,500 kro
nor11, hvarjemte Utskottet hemstält, att Riksdagen måtte anhålla, det
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Kongl. Maj:t täcktes till nästa riksdag låta utreda, huruvida icke äf
ven en delning af Vester-Dalarues domsaga skulle kunna ske.

Då det emellertid torde kunna antagas ligga i sakens natur, att 
Kongl. Maj:t icke lärer vilja eller ens kunna utfärda fullmakt å en 
domarebefattning, för hvilken lön blifvit faststäld att utgå blott un
der ett år, kan således en delning af Öster-Dalarnes domsaga icke 
genomföras, så länge lönen för den ena domhafvanden anvisas på ex
tra stat och endast för ett år. Af Utskottets förslag, i händelse det 
af Riksdagen bifalles, skulle således, enligt min uppfattning, följa, att 
Kongl. Maj:t antingen komme att tillsätta den nu lediga domare- 
befattningen i hela Öster-Dalarnes domsaga eller ock, på det att icke 
genom en sådan åtgärd den önskvärda fördelen af domsagans delning 
måtte försvåras eller förhindras, låta med utnämningen anstå åtmin
stone till år 1877, i hvilket senare fall under tiden domaregöromålen 
skulle upprätthållas af extra domare, som hofrätten egde förordna. 
Äfven om detta senare alternativet skulle väljas och hofrätten komma 
att förordna två personer att upprätthålla domaregöromålen, den ena 
uti Ofvan-Siljans och den andra uti Nedan-Siljans fögderi, skulle i 
allt fall dermed på långt när icke vinnas den fördel, som med den 
ifrågasatta fördelningen af domsagan åsyftas. Några åtgärder för att 
söka åvägabringa tätare tingssammanträden skulle under ett sådant 
iuterimstillstånd icke kunna vidtagas, och de påpekade olägenheterna 
deraf att domareembetet inom en vidsträckt domsaga uppehälles af 
för kortare tid förordnade och med ortförhållandena mindre bekanta 
personer skulle snarare förökas än förminskas.

Det synes mig derföre vara af vigt att tillse, om ett sådant 
uppskof, som det Utskottet föreslagit, verkligen kan vara betingadt af 
det skal Utskottet anfört eller, med andra ord, om genom bifall till 
den föreslagna delningen af Öster-Dalarnes domsaga något binder för 
en lika beskaffad delning af Vester-Dalarnes domsaga framdeles kan 
komma att förefinnas. För att härom bilda sig ett omdöme, torde det 
icke erfordras någon vidare utredning af saken än den, som redan 
skett och i handlingarne föreligger. Alla de menigheter, hvilka frågan 
rör, hafva egt tillfälle att deri yttra sig, och såväl dessa, åtminstone 
de iiesta af dem, som alla embetsmyndigheter hafva ansett att den 
enda lämpliga regleringen af de begge domsagorna skulle vara den, 
att de hvar för sig blefve delade i tvänne hälfter. Denna åsigt har 
ock af Kongl. Maj:t redan blifvit godkänd, ehuru han af skäl, som 
jag redan tagit mig friheten antyda, ansett sig förhindrad att nu göra 
någon framställning om mera än den enas delning.

Emot Kongl. Maj:ts förslag har, så vidt jag kunnat finna, icke 
någon anmärkning förekommit uti de omtalade motionerna. I dessa 
har nemligen en delning af Vester-Dalarnes domsaga blifvit föreslagen, 
utan att någon förändring af den nuvarande territorialinclelningen 
ifrågasatts, och någon omständighet, på grund hvaraf denna förändring 
skulle vara af behofvet påkallad, finnes icke heller i Utskottets betänkande 
angifven. Någon anledning synes således icke förefinnas till det an
tagandet, att ett bifall till Kongl. Mapts proposition skulle ega något in
bytande på frågan om fördelning jemväl af Vester-Dalarnes domsaga,
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och om äfven, när denna fråga framdeles kommer under pröfning, det 
skulle visa sig, att eu rubbning i 0ster-Dalarn.es domsagas territo- 
riela område vore af behofvet påkallad, torde den omständigheten, att 
denna domsaga redan blifvit delad, icke utgöra något hinder, enär i 
den fullmakt, som för den blifvande domaren utfärdades, lärer efter 
vanligheten komma att intagas det förbehåll, att han skall underkasta 
sig de lörändringar med afseende å domsagans reglering, som fram
deles kunde blifva bestämda.

Vid sådant förhållande, mine Herrar, anhåller jag att få till edert * 
upplysta omdöme hemställa, huruvida det kan vara skäl att längre 
uppskjuta den inom orten lifligt önskade, af embetsmyndigheterna 
varmt förordade, af Kong! Maj:t godkända och nu till och med af 
Utskottet tillstyrkta delningen af Öster-Dalarnes domsaga endast der
före, att icke på samma gång samma förmån kan beredas den an
gränsande domsagan, på hvars framtida reglering nu förevarande fråga 
ej kan utöfva något det ringaste inflytande. Ehuru jag, såsom icke 
varande ledamot af Kammaren, icke är befogad att framställa något 
yrkande, vågar jag dock uttala den förhoppning, att Kammaren måtte, 
med afslag å hvad Utskottet under mom. a) i den föredragna punkter, 
hemstält, bifalla Kong]. Maj:ts i ämnet afiåtua proposition. Hvad åter 
angår Utskottets under mom. b) gjorda hemställan, har jag deremot 
ingen erinran att framställa.

Herr Statsrådet Bergström: I egenskap af ledamot af Kammaren 
får jag yrka bifall till det, hvarom Statsrådet Berg endast gjort er 
hemställan.

Den skriftliija uppfattningen af detta mitt yttrande kommer icke 
att af mig justeras.

Herr Philipsson: Äfven jag tager mig friheten att göra fram
ställning om bifall till Kongl. Maj:ts förslag. Det ligger i sakens natur, 
att det icke kan vara lämpligt att på extra stat för ett år uppföra 
anslag till lön för den ifrågasatta domarebefattningen, då det skulle 
blifva omöjligt för Kongl. Maj:t att under sådana vilkor tillsätta eu 
domhafvande. Kongl. Maj:t liar följaktligen intet annat val än att 
antingen låta domareem betena i de föreslagna nya domsagorna för
valtas af tillförordnade domare, eller ock att utnämna en domhafvande 
för hela den odelade domsagan, hvarigenom förhållandena fortfarande 
komrne att blifva enahanda som förut. Man har länge klagat Öfver *
den långsamhet, hvarmed lagskipningeu bedrifves inom ifrågavarande 
vidsträckta domsaga, och då bär ett tillfälle erbjuder sig att afhjelpa 
denna olägenhet, samt Stats-Utskottet instämt uti Kongl. Maj:ts åsigt 
om lämpligheten af domsagans fördelning i tvänne, anser jag det icke 
vara skäl att längre uppskjuta dermed. Men under sådana förhållan
den, som jag nyss omnämnde, vore det riktigast att rent utaf afslå 
den Kongl. propositionen och låta frågan förfalla. Ty äfven om Riks
dagen, med bifall till Utskottets hemställan, skulle anvisa eu lön af 
4,500 kronor för bestridandet af den ifrågasatta domarebefattningen, 
kan iag dock ej finna, huru detta anslag skulle kunna användas, då

b Lördagen den ] ö Februari.
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enligt grunderna i den författning, genom hvilken häradshöfdingarnes 
löneförmåner reglerades, en tillförordnad domhafvande ej borde ega 
att uppbära sjelfva den kontanta lönen, utan endast öfriga befattnin
gen åtföljande inkomster.

Huru man än må se saken, är ju klart, att, om man anser en 
omreglering af ifrågavarande domsagor vara behöflig — och det gör 
man ju — delningen af Öster-Dalarnes domsaga ej må uppehållas i 
afvaktan på utgången af den framställning, som innehålles i ett par 
vid denna riksdag väckta motioner, angående sönderdelning jemväl af 
Vester-Dalarnes domsaga. För öfrigt kunde ju, såsom vanligt är, i de 
fullmakter, som för de blifvande tvänne häradshöfdingarne i Öster- 
Dalarnes domsaga komme att utfärdas, förbehåll göras att, derest 
någon förändring af domsagorna i territorielt hänseende framdeles 
blefve nödvändig, sådan ändring skulle kunna vidtagas utan hinder 
från dessa häradshöfdingars sida. Dessutom ligger i sakens natur, 
att, sedan genom den verkstälda regleringen af häradshöfdingarnes 
aflöningsförmåner lönerna och tjenstgöringspenningarne numera äro 
uppförda på ordinarie stat, och de jemförelsevis ringa sportler, som 
ännu af dem uppbäras, endast afse betäckandet af kostnaderna för 
domsagans förvaltning, några svårigheter från domhafvandenas sida 
i allmänhet ej skola möta, derest möjligen behöfliga omändringar i 
domsagornas områden skulle ifrågasättas. Jag tror derföre, att, om 
man verkligen vill åstadkomma lindring uti ifrågavarande öfverklagade 
förhållanden, lämpligaste sättet är att godkänna hvad Ivongl. Maj:t i 
ämnet föreslagit, utan att afvakta, hvilken lösning frågan om delning 
jemväl af Vester-Dalarnes domsaga framdeles kan få; och då således 
alla skäl tala för bifall till den Ivongl. propositionen i ämnet, yrkar 
jag, att Kongl. Maj:ts förslag oförändrad t måtte af Kammaren god
kännas.

Herr Kö nigs feld t: Efter den utförliga utredning frågan erhållit 
genom Herr Statsrådet Bergs anförande, kunde det vara öfverflödigt 
för mig att i saken orda, men då jag, såsom domhafvande i Vester- 
Dalarnes domsaga, har de lokala förhållandena derstädes mig väl be
kanta, kan jag icke underlåta omnämna, att det icke någonsin varit 
på allvar ifrågasatt att lägga någon del af Öster-Dalarnes domsagas 
nuvarande territorium under Vester-Dalarnes domsaga eller tvärtom, 
samt att ett sådant förslag ej heller någonsin kan hafva utsigt till 
framgång, hvarföre äfven jag yrkar bifall till Kongl. Maj:ts proposition 
i ämnet.

Herr Kiss Olof Larsson: Jag hade visserligen från början haft 
för afsigt attt yttra mig i ämnet, isynnerhet som jag i denna fråga 
hyser en annan åsigt, än den Stats-Utskottets pluralitet i föredragna 
punkten gifvit tillkänna, men efter den fullständiga utredning af för
hållandena, som från statsrådsbänken nyss skett, ansåg jag vidare 
ordande obehöfiigt. Nu har emellertid representanten från Vester- 
Dalarne uppträdt och på grund af 6in kännedom om dervarande för
hållanden förklarat, att en sådan förändring i de båda domsagornas
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territorialindelning, som Stats-Utskottet förutsatt såsom möjlig, icke kan 
ifrågakomma, och jag har deraf tagit mig anledning att begära ordet 
för att såsom representant från Öster-Dalarne å min sida instämma i 
denna förklaring.

Jag vet ej heller, hvartill den i mom. b) af föredragna punkten 
föreslagna utredningen skulle tjena, ty alla vederbörande myndigheter 
och menigheter hafva ju redan lemnat den utredning, som på dem 
kan ankomma, såsom det vid Kongl. propositionen i ämnet fogade 
statsrådsprotokoll utvisar; och hafva vi ej förtroende till Regeringens 
utredning af frågan i år, ser jag ej någon anledning hvarföre sådant 
förtroende skulle snarare komma den till del nästa år. Icke kan väl 
heller meningen vara att, såsom en motionär föreslagit vid ifrågasatta 
jern vägsanläggningar i Norrland, en komité skall tillsiittas för att taga 
de lokala förhållandena i skärskådande.

På grund häraf och då jag icke tror, att någon bättre utredning 
kan komma till stånd, än den, som redan är gjord, förenar jag mig 
med nästföregående talare och yrkar, att Kammaren, med afslag å 
Utskottets hemställan i denna punkt, måtte bifalla Kongl. Maj:ts förslag.

Grefve Po sse: Den utredning af sakförhållandena, som lemnats 
oss från statsrådsbänken, är så fullkomligt öfverensstämmande med 
allt hvad i Kongl. Maj:ts proposition rörande denna fråga redan blifvit 
upplyst, att jag alldeles icke behöfver återkomma till sagda utredning 
för så vidt den afser domsagans eller rättare domsagornas delning. 
Vi se att Oster-Dalarnes domsaga har icke mindre än 134 qv. mil 
ytinnehåll och 61,842 invånare, och den andra domsagan, Vester- 
Dalarues, hvars ytinnehåll icke är uppgifvet, 47,569 invånare. Detta 
är siffror som tala och som måste hos en hvar af Kammarens leda
möter stadga öfvertygelsen om behofvet af begge de ifrågavarande dom
sagornas delning. Under sådana förhållanden förefaller det mig högst 
egendomligt, att man såsom en möjlighet kunnat framställa det alter
nativet att afslå Kongl. Maj:ts proposition, — ett beslut, som skulle 
ådagalägga obenägenhet hos Riksdagen mot den nu ifrågasatta delningen 
af Oster-Dalarnes domsaga. Tvisten gäller helt enkelt, om delningen 
skall ske nu genast eller om den tål vid ett års uppskof. Från stats
rådsbänken hörde jag yttras, att ett bifall till Stats-Utskottets förslag 
skulle kunna föranleda äfven till den eventualiteten, att Kongl. Maj:t 
ändock tillsatte den nu lediga domarebefattningen i hela domsagan. 
Jag är ogerna tvifvelaktig om uppgifter, som komma från det hållet, 
men att något sådant skulle komma i fråga, tror jag dock icke. Såsom 
en andra möjlighet framstäldes från samma bänk, att ett bifall till 
Stats-Utskottets hemställan kunde föranleda till förordnande för tvänne 
domhafvande i Oster-Dalarnes domsaga, intilldess frågan om regleringen 
af Vester-Dalarnes domsaga hunnit blifva utredd; och de svårigheter 
som Herr Philipsson i detta fäll funnit i fråga om anslagens användande 
kunna, enligt mitt sätt att se saken, på en helt naturlig väg undan- 
rödjas, i ty att, då en del af anslaget är uppfördt på ordinarie stat 
och en del på extra, intet hinder tinnes för att aflöna den ena dom-
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hafVanden med den förra och den andra med den senare delen af 
anslaget.

Den delen af saken är således enligt min uppfattning klar. 
Återstår frågan om tidsutdrägten, som man gjort så vådlig, men som 
jag finner i sig sjelf helt obetydlig. Ty tydligt är, att, då nuvarande 
innehafvaren af Vester-Dalarnes domsaga för motionärerne förklarat 
sig villig att gå in på delningen af nämnda domsaga, något hinder 
för en sådan delning för närvarande icke finnes. För öfrigt bör man 
i denna fråga knappast nämna ordet tidsutdrägt. Det är nemligen 
nu öfver tjugufyra år sedan Vester-Dalarnes domsaga var ledig och 
delning af densamma begärdes. Men alla som voro intresserade af 
denna delning hafva hittills fått tåligt vänta derpå: och jag tror icke 
att någon af de nu ifrågavarande domsagorna kommer att lida så 
stort men af ett års uppskof med deras delning i fyra domsagor. För 
öfrigt ser jag alldeles ingen omöjlighet deri att äfven frågan om reg
leringen af Vester-Dalarnes domsaga, om nödig skyndsamhet iakttages, 
kan blifva föremål för en Kongl. proposition redan vid denna riksdag, 
livad angår den stora vådan att icke kunna sätta domhafvandena på 
ordinarie stat eller med andra ord endast tillförordna dem, så innebär 
den i sig sjelf åtskilliga modifikationer. Jag kan af egen erfarenhet 
härutinnan meddela, att domhafvanden i den domsaga jag tillhör under 
åren 1848—1862 innehade sin befattning endast på förordnande, och 
detta just i afvaktan på att en del af den angränsande domsagan 
skulle vid inträffande ledighet läggas till den förstnämnda. Och jag 
har icke försport att rättskipuingen i domsagan på något sätt lidit 
häraf. Ett års uppskof med delningen af Öster-Dalarnes domsaga 
torde följaktligen icke vara så farligt.

Hvad som förvånar mig är den af representanten från Vester- 
Dalarne lemnade upplysning, att någon annan territorialindelning af 
denna domsaga än den naturliga, som nu är föreslagen, icke varit och 
aldrig kan blifva ifrågasatt. Af Kongl. Maj:ts proposition inhemtas 
dock, att icke mindre än tre olika förslag varit framstälda beträffande 
begge domsagornas delning, och bland dem ett så genomgripande som 
att dela domsagorna i tre. Meningarne i afseende på territorialindel- 
ningeu hafva sålunda visst icke varit enhälliga. För min del vill jag 
icke inlåta mig i något bedömande af huruvida den nu föreslagna 
delningen af Öster-Dalarnes domsaga är sådan, att, om Vester-Dalarnes 
domsaga samtidigt skulle delas, någon öfverflyttning från den ena dom
sagan till den andra bör ega rum. Dertill saknar jag tillräcklig lokal
kännedom. Men den representant i Stats-Utskottet, som är mest för
trogen med lokalförhållandena i orten, har förklarat sig anse det af 
Utskottet i ämnet framstälda förslaget såsom det lämpligaste: och så
som I torden finna, mine Herrar, har denna åsigt nästan enhälligt 
omfattats inom Utskottet; och endast en af dess medlemmar, som nyss 
hade ordet, har varit af skiljaktig mening

De förespeglade vådorna, af ett bifall till Utskottets förslag sakna 
således all verklig grund, och min tanke är att frågan skall komma i 
ett redigare skick, om vi från Kong!. Maj:t erhålla en ny proposition 
om begge domsagornas delning i fyra. Jag hemställer derföre om
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bifall till Stats-Utskottets förslag i denna del. Men, hvad beslut man 
än må fatta, så ber jag att man icke låter förleda sig till ett rent 
afslag, hvilket af Kongl. Maj:t tilläfventyrs icke skulle tydas annor
lunda, än att Riksdagen icke vill gå in på de ifrågavarande domsa
gornas delning.

Herr Königsfeldt: Med anledning af Herr Grefve Posses anfö
rande, vill jag väl medgifva, att fråga en gång uppstått om förening 
af de Häda ifrågavarande domsagornas norra delar till en domsaga, 
men vill på samma gång påpeka, att, sedan detta förslag förkastats 
såsom outförbar!, och den åsigt gjort sig gällande att Öster-Dalarnes 
domsaga borde delas i två särskilda domsagor, det icke varit ifråga
satt att lägga någon del af Öster-Dalarnes domsaga under Vester- 
Dalarnes eller tvärtom, kitt dylikt förslag torde ej heller framdeles 
kunna uppstå, hvilket är klart och tydligt för hvar och en, som kastar 
en blick på kartan öfver Kopparbergs län. Den ärade talaren yttrade ock. 
att ett års uppskof med definitiva bestämmandet om delning af Öster- 
Dalarnes domsaga ej kunde vara så synnerligen vådligt; och detta 
kan väl vara sant. Ett sådant uppskof skulle dock tjena till intet, 
enär med visshet kan sägas, att ej heller till nästa års riksdag skulle 
kunna uppgöras något bättre förslag, än det nu föreliggande.

Beträffande slutligen samme talares förmodan, att en sådan ut
redning, som i mom. b) af denna punkt omförmäles, skulle kunna så 
tidigt verkställas, att Kongl. proposition om jemväl Vester-Dalarnes 
domsagas delning skulle hinna meddelas nu församlade Riksdag, sä 
ligger detta väl inom möjlighetens område, men är dock så ovisst, att 
den af bekofvet påkallade delningen af Öster-Dalarnes domsaga, för 
hvilken delning intet hinder förefinnes, väl ej hör onödigtvis i förvän
tan derpå uppskjutas.

Herr Kolm o din: Herr Talman! Sedan diskussionen helt oförmo
dadt kommit att taga den utsträckning, den nu gjort, och Stats- 
Utskottets Herr Ordförande framstält yrkande på bifall till betänkandet, 
så vill jag påpeka en, som mig tyckes, mycket svag punkt, hvilken 
dock genom den accentuation, som lades på densamma, föreföll såsom 
en hufvudpunkt i talarens argumentation. Han sade, att det icke 
vore farligt att dröja och att det icke vore värdt att tala om dröjs
mål, ty det hade redan dröjts med denna sak i 24 år. Ja — kunde 
ett bestämdt mål vinnas genom ett dröjsmål, då skulle äfven jag 
vara villig att böja mig för Stats-Utskottets mening, men då det är 
omöjligt att vare sig af Stats-Utskottets betänkande eller af Herr 
Ordförandens yttrande kunna finna något annat skäl än det, att “då 
man redan dröjt i 24 år, det icke vore farligt att dröja ytterligare 
ett år“, så. får jag säga, att jag för min del bestämdt är emot Stats- 
Utskottets och dess Ordförandes mening. Ju längre det dröjts med 
reformen, dess mer böra vi nu påskynda densamma. Han anförde ett 
annat exempel från den domsaga, der han är boende, nemligen att 
samma domsaga i 14—15 år förvaltats af tillförordnad domhafvande. 
Jag kan icke finna det ringaste skäl att ett ett sådant förhållande
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bör någonstädes en enda månad repeteras, derföre att det förut kunnat 
på annat håll få fortfara i åratal.

Det ena med det andra gör, att jag för min del hvarken af moti
veringen till förslaget; eller af hvad som under debatten framhållits 
till försvar för Utskottets åsigt kan finna att frågan skulle ställa sig 
redigare, såsom Herr Ordföranden sade, om vi finge en ny Kongl. 
propositionen i ämnet, och jag anhåller således om afslag å betän
kandet och bifall till Kongl. Maj:ts proposition.
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Herr Diss Olof Larsson: För min del håller jag mycket uppå 
att Regeringens förslag måtte vinna Riksdagens bifall, ty afslår Riks
dagen denna gång regleringen på så lösa grunder eller rättare, så vidt 
jag kan se, utan ringaste grund, så kan detta äfven inträffa allt fram
gent hvarje gång frågan framlägges, och vi få sålunda sitta der uppe 
i Dalarne år efter år och vänta på ett definitivt ordnande af rätt
skipningen. Jag beklagar detta, ty vi hafva redan haft tillräcklig er
farenhet af hvad det vill saga att domsagan skötes af extra domare 
på förordnande, och jag önskar lifligt att få domsageregleringen, som 
är ett nödvändigt vilkor för ett bättre sakernas skick, definitivt be
slutad så fort som möjligt.

Jag ser ingenting som hindrar Stats-U t skottet att — i händelse 
det Kongl. förslaget nu faller — nästa år, om Regeringen äfven då 
skulle framlägga förslag i samma ämne, på samma sätt säga: vi böra 
uppskjuta denna regleringsfråga och taga den i sammanhang med den 
eller den regleringsfrågan. Det finnes domsagor både i Dalarne och 
Iielsingland, hvilka gränsa intill Öster-Dalarnes domsaga, och det låter 
tänka sig att äfven dessa kunna blifva föremål för regleringsplaner. 
Någon motionär skulle ett kommande är kunna framlägga ett dylikt 
förslag rörande en eller flera af dessa angränsande domsagor, och 
Stats-Utskottet skulle då med fullkomligt lika goda skäl som nu kunna 
föreslå ett uppskof med regleringen af Öster-Dalarnes domsaga, för 
att behandla den frågan i sammanhang med motionärens förslag. Och 
på samma sätt kunde det gå undan för undan i en lång tid.

Det eger sin riktighet, hvad den ärade Ordföranden i Stats-Ut- 
skottet sade, att det en gång varit fråga om delning af de två dom
sagorna i tre. Detta förslag vann dock ej understöd af flera än en 
-enda kommun. Såväl Konungens Befallningshafvande som Hofrätten 
motsatte sig en dylik förändring, och uti den föreliggande propositio
nen är anledningen, hvarför Kongl. Maj:t icke ansåg sig böra fram
lägga förslag i sådan riktning, så klart framstäld, att ingenting der
emot borde kunna invändas.

Om jag betraktar den ekonomiska sidan af frågan, så kan jag 
icke finna någon fördel af ett uppskof, ty derigenom besparas icke ett 
enda öre för statsverket. Utgiften blir lika stor, om regleringen nu 
genast beslutas eller om den uppskjutes ett eller annat år, och jag 
kan för min enskilda del under sådana förhållanden icke inse, att ett 
afslag å det Kongl. förslaget skulle komma att medföra annan vinst 
för Riksdagen än nöjet att siå ihjäl en Kongl. proposition, om detta 
skulle kunna betraktas som en vinst. Jag kan verkligen icke se något



N:o 5. 12 Lördagen den 13 Februari.

Ang. delning 
af Öster-Da
lar nes dom

saga. 
(Forts.)

annat motiv, hvarför jag skulle vara med om att afslå den Kongl. 
propositionen, men då jag för min del ej vill på så svaga grunder 
biträda ett förslag, så yrkar jag fortfarande afslag å Stats-Utskottets 
betänkande samt bifall till Kongl. Maj:ts proposition.

Herr Grefve Posse: Ja, jag kan gerna medgifva, att min bevis
föring är svag, men att den skulle vara så svag, som Herr Kolmodin 
sade. att den icke annat innehölle, än att om man redan väntat i 4 
och 20 år, man gerna kunde vänta ett år till, bestrider jag; och jag 
vill icke uppehålla mig vid hvad den ärade representanten vidare i 
saken yttrade, då deri ingenting nytt förekom och ingenting af be
skaffenhet att behöfva vederläggas.

Herr Liss Olof Larsson gör verkligen Stats-Utskottet orätt i två 
afseenden. Först deri, att han tror under denna hemställan ligga 
dold en tanke på uppskof eller undanskjutande af frågan, ty dertill 
är han icke berättigad, — det vet den värde talaren sjelf, — och i 
ett annat afseende gör han jemväl Utskottet orätt, då han antydde, 
att här icke förefinnes någon annan afsigt än nöjet att slå ihjäl en 
Kongl. proposition.

Skulle förhållandet verkligen vara sådant, att af Stats-Utskottets 
24 ledamöter 23 hade nöje deraf, så tror jag, att den värde repre
sentanten förgäfves skall försöka på sina starka axlar uppbära en Re
gering, som hade en så svag ställning.

Vidare har Herr Liss Olof Larsson behagat säga, att han icke i 
den Kongl. propositionen funnit något uttalande derom, att frågan om 
delning af Vester-Dalarnes domsaga förut varit ifrågasatt. För den 
händelse propositionen är tillgänglig, så ber jag talaren läsa Bil. 1. 
sid. (>., der det heter:

“Efter förre ordinarie domarens i Vester-Dalarnes domsaga år 
18(51 timade frånfälle anhöllo åtskilliga församlingar i domsagan hos 
Kongl. Maj:t, att domsagan måtte varda fördelad i två sådana, den 
ena bestående af Vester-Dals fögderi eller Malungs, Lima och Äppelbo 
tingslag samt Kås, Järna och Flöda tingslag och den andra afVester- 
Bergslags fögderi eller Söderbärkes, Norrbärkes och Grangärdes tingslag; 
hvarjemte samtidigt dermed Lima och Transtrands församlingar, som 
utgöra ett tingslag med Malungs och Äppelbo socknar, inkommo med 
underdånig framställning derom att skilda från sistnämnda socknar få 
bilda eget tingslag med tingsstad vid Lima kyrka. Vid underdånig 
föredragning den 28 Januari 18(52 af detta ärende fann dock Kongl. 
Maj:t betänkligt att under dåvarande förhållanden medgifva delning af 
Vester-Dalarnes domsaga, på sätt den blifvit begärd, och ansåg ej 
heller lämpligt att, så länge domsagan bibehölles vid dess dåvarande 
område, Lima och Transtrands församlingar blefve från Malungs 
tingslag skilda,“ — och derföre undansköts frågan tillsvidare.

Slutligen framkastade samme talare en antydan derom att, om vi 
nu bifalla Kongl. Maj:ts förslag, en besparing för statsverket derigenom 
skulle uppstå; och detta är riktigt, ty onekligen ligger bakom Stats- 
Utskottets förslag en ny kostnad af 4,500 kronor; men för min del 
har jag den uppfattningen, att Kammaren icke för en besparing på
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4,500 kronor fortfarande skall låta ett så vidsträckt område af vårt 
land lida af de svåra obehag som en så stor domsaga för landtbefolk- 
ningen medför. Jag är således öfvertygad att detta icke skall inverka 
på beslutet och jag yrkar fortfarande bifall till Stats-Utskottets förslag.

Herr Liss Olof Larsson: Jag skulle säkerligen ej hafva begärt 
ordet sista gången, om jag kunnat ana att jag skulle blifva till den grad 
missförstådd af Stats-Utskottets Herr Ordförande, som nu varit hän
delsen. Bland annat yttrade han, att vi redan väntat i fyra och tjugu 
år och således gerna kunna vänta ännu ett år till. Är 1861 hade 
frågan varit väckt, sade han. Men ifrån 1861 till den dag, vi nu 
räkna, kan omöjligen 24 år hafva förflutit. Jag kan åtminstone ej få 
den beräkningen att gå ihop. Talaren måste hafva missräknat sig och 
•dertill alldeles missuppfattat mitt förra anförande.

Han sade äfven att jag anfallit Stats-Utskottet, men jag har ej 
gjort något, som berättigar till ett sådant omdöme. Om jag upp
trädde och gillade Stats-Utskottets motivering, skulle jag handla mot 
bättre vetande, ty jag känner fullkomligt alla hithörande förhållanden 
och vet att motiveringen icke kan hålla streck. Dock har jag inga
lunda gått så långt som att påstå, det Stats-Utskottet afslagit Kongl. 
Maj:ts proposition i ämnet endast för nöjet att fä slå ihjäl en Kongl. 
proposition. Jag har blott sagt att om jag skulle vara med om att 
bifalla Stats-Utskottets föreliggande förslag, så skulle dervid för mig 
icke funnits annat motiv än nöjet att slå ihjäl en Kongl. proposition. 
Som jag likväl ej vill söka så beskaffade nöjen, så har jag ej kunnat 
godkänna Stats-Utskottets förslag. För öfrigt torde jag knappt be
höfva erinra om att jag aldrig hyst den förmätna tanken att på mina 
axlar uppbära en regering, som förlorat andras förtroende, ty dertill 
behöfves andra krafter än mina.

Herr Rubenson: Uti föreliggande punkt har Utskottet i mom, a 
föreslagit “att Riksdagen måtte till upprätthållande under år 1876 af 
den utaf Kongl. Maj:t föreslagna reglering af Öster-Dalarnes domsaga, 
anvisa ett extra anslag af 4,500 kronor “, det vill säga, att domsagan 
skulle klyfvas i två. Vidare hemställes i andra mom. “att vid an
mälan af detta beslut Riksdagen må i underdånighet anhålla, att 
Kongl. Maj:t täcktes till nästa riksdag låta utreda, huruvida icke 
äfven Yester-Dalarnes domsaga må kunna utan afvaktande af nu
varande innehafvarens afgång, på föreslaget sätt delas P

Jag kan för min del ej tolka detta på annat sätt än så, att Riks
dagen skulle uttala den åsigt, att Yester-Dalarnes domsaga bör delas 
på det sätt, som blifvit för Riksdagen föreslaget, nemligen dels af en 
motionär i Första och dels af en i Andra Kammaren, hvilka samman
stämmande hemstält, att Yester-Dalarnes domsaga måtte delas i två 
domsagor, alldeles i enlighet med hvad domhafvandena i orten, Kong!. 
Maj:ts Befallningshafvande och Idofrätten tillstyrkt och äfven Kongl. 
Maj:t ansett vara riktigt. Således, om Riksdagen bifaller Stats-Ut
skottets förslag till beslut, tyckes det mig som om Riksdagen tillkänna
givit sin åsigt vara, att hvar och en af de båda domsagorna bör
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sönderdelas i tvänne. Men om så är, då frågas: hvad betyder Ut
skottets resonnement, att den ena domsagans reglering kan inverka på 
den andras? Utskottet har sjelft föreslagit, att hvardera domsagan delas 
i två, och då tycker jag frågan vara afgjord. Jag kan icke finna 
någon möjlighet det domsagorna skulle, om detta bifalles, på annat sätt 
komma att delas; ty skulle Kongl. Maj:t lyssna till en framställning 
sådan Utskottet föreslagit den, så kan väl icke heller Kongl. Maj:K 
efter hvad som förutgått, komma till något annat resultat, än att hvar
dera domsagan delas i tvänne. Jag frågar då ännu eu gång, hvad 
betyder det då att Utskottet vill att det äskade anslaget till en ny 
lön för domaren i den ena af de nya domsagor, i hvilka Oster-Da- 
larnes nuvarande domsaga skall klyfvas, skall sättas på extra stat.

För min del finner jag det resonnement, på grund hvaraf Ut
skottet kommit till ett sådant slut, ohållbart, och jag tror icke, att 
Utskottets ledamöter sjelfva kunna finna det vara hållbart. Enligt 
regeln äro anslagen till domrarnes aflöning uppförda på ordinarie stat 
på det att den vigtiga grundsats må komma till tillämpning, att deras 
embeten böra tillsättas med fullmakter. Från denna regel bör man 
endast undantagsvis afvika. Då nu här icke finnas några giltiga skäl 
att göra en sådan afvikelse och uppföra ifrågavarande anslag på extra 
stat, hemställer jag om afslag å Utskottets förslag i mom. a) och bifall 
till Kongl. Maj:ts proposition i denna del.

Häruti instämde Herr Alb. Staaff.

Friherre Ericson: Jag skall bedja att få hjelpa Herr Rubenson 
med att läsa rätt betänkandet, d. v. s. att läsa allt i betänkandet, 
som hör till saken och icke blott lösryckta bitar, tagna än här än 
der och som icke hänga tillsammans med hvarandra. Herr Rubenson 
citerade nemligen endast den delen af Stats-Utskottets utlåtande, som 
angår förslaget till Vester-Dalarnes domsagas delning, men brydde 
sig alldeles icke om Utskottets motivering för förslaget. Läser man 
deremot sjelfva motiveringen, så finner man der orsaken angifven, hvar
för Utskottet föreslagit en utredning angående lämpligheten att dela 
Vester-Dalarnes domsaga i tvänne domsagor. Utskottet har nemligen 
icke ansett det lämpligt att genom fastställande af Öster-Dalarnes 
domsagas delning på af Kongl. Maja föreslaget sätt omöjliggöra de i 
sammanhang med delningen af Vester-Dalarnes domsaga möjligen 
ifrågakommande förändringar i territorialindelningen. Och att eu 
sådan förändring snart nog kan komma i fråga, är icke osannolikt, 
om man tager i öfvervägande hvad de myndigheter derom yttrat, 
hvilka blifvit i frågan hörde. Man invänder, att de nya domrarne i 
sådant fall skulle komma att tillsättas på förordnande, och att detta 
icke vore lämpligt. Det är dock, som bekant, ingenting ovanligt att 
domsagor skötas på förordnande till och med under en längre tid. 
Jag för min del kan alldeles icke firma det förenadt med större fara 
att låta den nu ifrågavarande domsagan skötas på förordnande under 
så kort tid som ett år, helst då ändamålet dermed är att möjliggöra 
en framdeles behöflig territorialförändring af domsagan, än att till.
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ex. låta en tillförordnad domare dera år i rad förvalta en domsaga 
eller att, såsom under senare årtionden skett, tillsätta ordinarie landt
domare med det vilkor, att de skola underkasta sig den förändrade 
reglering af domsagorna, som kan varda bestämd. Förhållandet är i 
begge _ fallen enahanda. Hvad Utskottet här föreslagit är endast en 
törsigtighetsåtgärd, afsedd att förekomma tillsättandet af en ordinarie 
domare. En förändrad reglering af domsagorna äro domrarne visser
ligen, som närnndt, genom en särskild klausul i sina fullmakter, skyldige 
att underkasta sig, men det är, såsom erfarenheten visat, alldeles icke 
ovanligt att omständigheter förekomma, som i mer eller mindre mån 
försvåra eller fördröja en sådan reglering. Utskottet har äfven af 
denna anledning trott sig kunna undvika förvecklingar genom att 
framställa sitt förslag under mom. b).

Jag anser framför allt, att den Kongl. propositionen icke bör 
afslås. Följden deraf skulle nemligen kunna blifva det af Herr Stats
rådet Berg omnämnda alternativet, att Kongl. Maj:t komme att ut
nämna domare i den nya domsagan. Men detta har icke varit Ståts- 
Utskottets mening, utan endast att hålla frågan ännu ett år öppen; 
och till denna af försigtighet©!» påkallade åtgärd måste jag för min 
-tel yrka bifall.

Herr Philipsson: Då mänga föregående talare af mitt förra 
yttrande i denna fråga dragit den slutsats,att jag ansåg Kongl. Majt:s 
ifrågavarande proposition böra afslås, får jag upplysa, att jag alldeles 
icke tramstält något yrkande i sådan iktning, utan att jag endast 
yttrade, att det vore lämpligare, om man afslog samma proposition 
än biföll Stats-Utskottets framställning, enär Kongl. Maj:t under begge 
dessa förhållanden vore förhindrad att definitivt reglera domsagan på 
det föreslagna sättet, så att domare i de två särskilda områdena endast 
kunde tillförordnas. Det ordinarie anslag ä 8,900 kronor, som på 
2rund af nästföregående Riksdags beslut finnes uppfördt till aflöning 
rör domhafvande)! i Öster-Dalarnes domsaga, komme ju att qvarstå 
('ch vore tillräckligt för vikariernas aflöning. Om nu Stats-Utskottets 
framställning ^ godkännes, så blir derjemte å extra stat anvisadt ett 
belopp al 4,500 kronor, livilket, med tillämpning af hvad eu före
gående talare yttrat, en tillförordnad domhafvande i den ena dom
sagan skulle ega att under nästa år uppbära, under det att, i hän
delse Kongl. Maj:t utnämnde eu domhafvande i den andra domsagan, 
denne da finge tillträda det atlöningsbelopp, 8,900 kronor, som, enligt 
hvad jag nyss nämnde, redan finnes å ordinarie stat beviljadt. Hå 
inträdde det oegentliga förhållande att af dessa båda domhafvande, som 
finge precis samma göromål, den ena blott uppbure omkring hälften i 
lön emot den andra. En annan oegentlighet uppkommer äfven deri
genom, att i händelse Kongl. Maj:ts nu gjorda förslag att i stället för 
nämnda afiöuingsanslag, 8.900 kronor, bestämma ett belopp af 6,700 
kronor till hvardera af de båda domhafvandena i den delade dom
sagan, skulle, såsom Stats-Utskottet synes vilja, träda i tillämpning 
trån och med år 1876, den domhafvande, som, enligt mitt förut gjorda 
antagande, bliivit dessförinnan tillsatt och kommit i åtnjutande af

Ang. delning
af Öster-Da
larnes dom

saga.
(Forts.)
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8,900 kronors lön, skulle utan något sitt förvållande från nämnda års 
början få uppbära endast föreslagna 6,700 kronor i lön och sålunda 
vidkännas en minskning i inkomster af mera än 2,000 kronor.

Jag frågar, om det finnes det ringaste skäl till ett sådant förfa
ringssätt och om det då icke är bättre och lämpligare att, då nu 
tillfälle dertill erbjuder sig, på en gång och till bestämdt belopp fastställa 
lönen lika för de båda domhafvandena i den till delning ifrågasatta 
domsagan. Åtminstone synes mig det sistnämnda sättet för ordnande 
af denna angelägenhet vara det bästa, och detta utgör för mig ett 
ytterligare skäl att tillstyrka bifall till hvad Kong! Maj:t uti ifråga
varande afseende behagat föreslå.

Öfverläggningen angående den förevarande punktens båda moment 
förklarades nu vara slutad. Med afseende på de olika yrkanden, som 
derunder förekommit, ville Kammaren fatta beslut rörande hvartdera 
momentet särskildt, och upptog alltså Herr Talmannen törst de me
ningar, som beträffande mom. a) blifvit framstälda, samt gaf, enligt 
dem, propositioner dels på bifall till Utskottets hemställan och dels 
på yrkandet att, med afslag å nämnda hemställan, Kongl. Maj:ts pro
position i ämnet måtte bifallas. Den senare af dessa propositioner 
fann Herr Talmannen vara med öfvervägande ja besvarad. Votering- 
begärdes, i följd hvaraf, och efter fattadt beslut att bifall till Ut
skottets förslag skulle uppställas såsom ja-proposition, en så lydande 
omröstningsproposition nu uppsattes, justerades och anslogs:

Den, som bifaller hvad Stats-Utskottet hemstält i l:sta punkten 
mom. a) af Utskottets utlåtande N:o 4,

röstar ja;

Den, det ej vill,

röstar nej;

Vinner Nej, har Kammaren, med afslag å Utskottets ifrågava
rande hemställan, bifallit Kongl. Maj ds proposition i ämnet.

Omröstningen företogs och utföll med 79 ja mot 89 nej; hvadan 
Kammaren fattat beslut i enlighet med nej-propositionen.

Beträffande vidare Utskottets hemställan i mom. b.), mot hvilken 
under öfverläggningen icke någon erinran förekommit, biet densamma, 
uppå derå af Herr Talmannen framstäld proposition, bifallen af 
Kammaren.

Punkten 2.

I denna punkt hade Utskottet hemställt under titt. a):
att, jemte anmälan, det Riksdagen ansett sig icke böra bifalla 

Kongl. Maj:ts nådiga framställning derom, att Häradshöfdingen J. A.
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UUde n S’n våterståeu<Je tjenstetid och med rätt till fär- 

vSi h i l e ler e ians ?8tfbh“ få innehafva bostället Stora , , n 1 N', j T a/C rag ä d611 honotn frän statsverket tillkom
mande lön, beraknadt efter enahanda grund, som i likartade fall är
Kon^r MiHPfmirfikSfaSeo mä 1 urllerdälliShet anhålla, det täcktes 
1 1 ° 1 J , 1 “äder förordna, att Häradshöfdingen Hellberg skall 
vid afträdande af namnda boställe af statsverket undfå godtgörelse
M'le 6 ,k0Stlfder’.. haP» enllgt syaerätts utslag, må hafva utöfver er- 
knde nedSe3erSattlll,lg’ Pa b°3täUetS ägande och iordningstäl-

Lördagen den i;j Februari.

Efter föredragning af detta moment anförde

.... Heia' StatrMet Berg: Jag ber att, i anledning af Utskottets
’-äntgJåttdah-rT\af-1 eQdnt få erinra< hurusom Utskottet sjelft er
känt att billighetsskal onekligen tala för Häradshöfdingen Hellbergs
bei åt tigande att åtnjuta ifrågavarande förmån, som de häradshöfdin

™ tiCS,fÖr ad“afKongl. Majöfs p“ ä 
ua0an voro i samma stallning som han, redan fått si* tillagd 

U^,Vt3k0 tet har sedermera uppgifvit, att anledningen, “hvarför 
L tskoaet icke ansett sig böra tillstyrka bifall till den nådiga fram
ställningen i ämnet, vant den, att det kunde befaras, det °“med*if- 
vandet åt ett dylikt undantag från de allmänna grunderna för re*le- 
iingen skulle från andra håll framkalla anspråk på undanta* eller
b “kSvHrda-^ch ¥aSeeadeu’ ,hyilka “öjligen kunde finnas lika 
DoaKtansvaida och det vill häraf synas, som om Utskottet ehuru
erkännande billigheten i den nådiga framställningen, likväl velat af-
^/dtf enTTiendaStfÖratt,icke uPP3tälla ett Prejudikat. Mi* 
beaktade Tfillfab ? ‘T -sku!le ett beslut’ 1 hvilket Riksdagen
Ssom ä*or vfdbt?5 och fordringar, icke kunna betraktas
‘T emn r biS fl! PfJ s hvarat Kammaren må anse sig förhindrad 

lemna bitall till den nådiga propositionen.

ryss Det, äl- såsom Herr Statsrådet Berg
Häf i -n ganska riktigt, att billighetsskal tala för bifall till 
Haiadshofdmgen Hellbergs ansökan om rätt att få under sin åter 

innehafva bostället Stora Vestansjö; men det har 
vant klokhe,sskal, som gjort, att Utskottet icke velat tillstyrka RiL-s

1 ämUet aflåtua Proposition. Ut- 
ö ottet har i stallet tillstyrkt Riksdagen den utvägen att hålla Härads Mtog Hellberg ***» för de uppoffrar, hl» pä Ä
1 <* ”J"U “t"”1 pä toadillå uedlafc:
v l\- 1 kar vam Ieke hen. hvilket tydligen framlyser i
Utskottets betänkande, att Utskottet icke skulte ömma för de för
kaadeu 'fraade förhållandena, utan att man, om Kongl. Maj:ts nro-
ittU7b?S e^r-Tle A1Qta 611 mäugd hyhka framställningar, 
i , lhöhetss.ral undgå konseqvenserna af sistlidne Riksdags 

su ^angående laiidtdomarnes aflöningssätt: hvarförutom det vant

Ang. Hä
radshöfding 
gen J. A0 
Hellbergs 
aflöning.
(Forts.)
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Lördagen den lo Februari.

Utskottets ledamöter särskildt bekant, att ett sammanträde hållits 
af åtskillige landtdomare, för öfverenskommande af något sätt, hvarpå, 
de skulle kunna komma ifrån de mest tryckande konseqvenserna åt 
den nya ställning, hvari de genom sistlidne Riksdags omförmälda be
slut kommit. Under sådana förhållanden har Utskottet ansett det 
icke vara klokt att tillstyrka Riksdagen att direkt ingå på Kong!. 
Maj:ts förslag, utan att i stället vidtaga en åtgärd, som måste anses 
lika tillfredsställande, då Riksdagen naturligtvis icke kan ersätta det 
affektionsvärde, som bostället lör Häradsköfdingeu Hellberg och hans 
familj möjligen eger. Jag yrkar således bifall till 1 tskottets förslag.

Herr Johannes Andersson i Ryssby: Då jag har äran 
representera den domsaga, som blifvit Häradsliöfdingeu Hellberg nå
digst anförtrodd, och således nogsamt känner hithörande förhållanden, 
sä vill jag för min del hemställa, det Kammaren måtte behjerta de 
billighetsskäl, som äfven enligt Utskottets åsigt tala för bifall till 
Kongl. Maj:ts ifrågavarande förslag. Litet hvar vet, att orsaken, 
hvarför Häradshöfdingen Hellberg icke fick tillträda sitt boställe sam
tidigt med tillrådandet af domsagan i öfrigt, var den rättegång, hvari 
han, angående boställets bebyggande, råkade med sin företrädares 
arrendator; men han har numera, sedan han under loppet af sistlidna 
år flyttat till bostället, derå uppfört dyrbara åbyggnader; hvadan det 
skulle vara för honom hårdt, om han nu nödgades derifrån afflytta. 
Jag tillåter mig derföre bedja Kammarens ledamöter a ut, med behjer
tande af ofvan omförmälda billighetsskäl, afslå Utskottets hemställan 
och bifalla Kongl. Maj:ts proposition i ämnet.

Herr Carlson: Jag anser det vara endast en gård åt rätt
visan, om Kammaren bifaller Kongl. Maj:ts proposition och alslär Ut
skottets hemställan i denna punkt, hör mig synas skålen i Kongl. 
Maj:ts framställning så talande, att de icke böra af Kammaren unuei- 
kännas. Häradshöfding Hellberg råkade, sedan han t.illträdt sin dom
saga, i rättegång med sin företrädares sterbhusdelegare angående^ bo
ställets bebyggande; och denna rättegång, som två särskilda gangei 
dragits under Kongl. Maj:ts pröfning, har först för några fa ar sedan 
blifvit afgjord, hvarefter Hellberg genast började vidtaga åtgärder tor 
boställets bebyggande, ehuru han icke förr än i fjor kunde der taga 
sin bostad. Det vore således, enligt min tanke, mycket hardt, om 
denne tjensteman, endast i följd af den tidsutdrägt i afseende å bygg
nadens uppförande vid bostället, hvartill han sjelf icke vant vallande, 
skulle gå miste om eu förmån, som blifvit tillerkänd andra liarads-
höfdingar i enahanda ställning som han.

På grund häraf yrkar jag afslag å Utskottets hemställan och 
bifall till Kongl. Maj:ts framställning i det föredragna momentet.

Herr Liss Olof Larsson: Det är visserligen ^ sant, att 
det kan vara svårt för en häradshöfding att gå miste om sadana för
måner som ifrågavarande boställe: men man bor komma ihåg att 
Riksdagen nyligen har reglerat häradshöfdmgarnes loner, och att den
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domsaga, hvarom nu är fråga, äfven är eu bland dem, hvilkas inne
hafvare är underkastad denna lönereglering, samt att förhållandet 
vore det samma, ur rättsligt hänseende betraktadt, äfven om han tili- 
trädt sitt boställe före sistlidne riksdag. Jag vet icke, hvarthän det 
slutligen skulle leda, om man på detta sätt skulle ytterligare låta be- 
veka sig att af bilhghetsskäl göra än derå medgifvanden utöfver de 
af sistlidna ars Riksdag faststälda grunder. För min del tvifiar ja^ 
icke på att, derest Kong!. Maj:ts framställning i denna del bifalles’ 
hora andra Jandtdomare inom kort skola framställa enahanda anspråk.’ 
utskottet har sökt gå en medelväg genom att icke helt och hållet 
afstyrka Kougl. Maj:ts framställning, men på samma gång vidhålla 
den princip, som i denna, sak godkändes vid sistlidne riksdag i det 
Utskottet hemstält att Häradshöfdingen Hellberg skall vid utträdandet 
f1 1 varande boställe af statsverket undfå godtgörelse för de
Kostnader, han, enligt synerätts utslag, må hafva, utöfver erhållen hu<*- 
roteersatining, på boställets bebyggande och i ordningställande 
nediagt.

Jag tror att, om Riksdagen bifaller detta förslag, man icke skall 
kunna beskylla Riksdagen för att icke hafva iakttagit alla möjliga 
billighetsskal, hvanöre jag ock till denna Utskottets hemställan yrkar 
oiiaii. J

Lördagen den 13 Februari.

Herr Dick son: Jag erkänner fullkomligt att Stats-Utskottet
i foirnelt hänseende hatt alldeles rått för sin ifrågavarande hemställan 
men jag tror att Riksdagen måste taga i betraktande icke blott for- 
mem utan ock billighetsskal. Om man genomläser bilagan till Kongl. 
Majtrs proposition i denna del, så tror jag att man skall finna alla 
billighetsskal tala för bifall till Kongl. Maj:ts förslag.
, ^'hedningen till att jag begärde ordet var egentligen att fram- 
funia. att det skal som Friherre Ericson och Herr Fiss Olof Larsson 
framstalt såsom grund för bifall till Utskottets förslag eller att derå 
dylika ansökningar vore att förvänta angående anspråk på undantag 
e ei jemkmngar i andra hänseenden, hvilka möjligen må finnas lika 
beaktansvarda, att. säger jag, detta skäl icke är hållbart. Ty ömkan 
icke inse att något synnerligt stort antal af sådana ansökningar kan 
Komma i fråga. Alla käradshöfdmgelönerna äro numera reglerade, och 
antingen besitta häradshöfdingarne sina boställen eller göra de det 
icke. F or min del kan jag således icke finna, att detta skal har nå
gon grund lör sig.

I följd af hvad jag nu yttrat biträder jag de Herrar, hvilka vr- 
kat utslag å Utskottets betänkande och bifall till KoiH Marts 
proposition, °' *

, Överläggningen var slutad. 1 enlighet med derunder gjorda yr- 
Kanaen gal Herr Talmannen propositioner såväl på bifall till Utskot- 
l?.1* Jlemfallau s,om ook på yrkandet att. med afslag å berörda hem- 
'ualian, det förslag måtte antagas, som Kongl. Maj:t framlagt. Båda 
(lossa propositioner besvarades med blandade ja och nej, hvadan de- 
'aCua at Herr Talmannen ånyo framstäldes, och förklarade Herr

Ang. Hä- 
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(Forts.)
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Talmannen derefter sig anse röstöfvervigt foretiunas för bifall till 
Kongl. Maj:ts framställning. Votering blef emellertid begärd och, se
dan Kammaren beslutit, att bifall till Utskottets hemställan finge upp
ställas såsom ja-proposition, skedde omröstning enligt följande af Kam
maren nu godkända voteringsproposition:

Den. som bifaller livad Stats-Utskottet hemstält i andra punkten 
mom. a) af Utskottets utlåtande N:o 4,

röstar ja;

20 Lördagen den lö Februari.

Den, det ej vill,

röstar nej;

Vinner nej, har Kammaren, med afslag å Utskottets ifrågavarande 
hemställan, bifallit Kongl. Maj:ts proposition i ämnet.

Röstsedlarne sammanräknades och visade 103 ja mot 04 nej, i 
följd hvaraf Utskottets förslag bifallits.

Utskottets hemställan under Uti. b) biet jemväl af Kammaren 
bifallen.

I tredje punkten hade Utskottet beträffande Krigshofrätteus af- 
tlöningsanslag erinrat, att i berörda anslag, nu utgörande 17,241 kro
nor 50 öre, inginge ett belopp af 5,000 kronor, hvilket endast för 
innevarande år anvisats till arvoden åt bemäkla hofrätts ordförande 
och militäre ledamöter. Någon anledning till förändring i dessa ar
voden hade, enligt Utskottets åsigt, nu icke förekommit, och tillgång 
för deras bestridande under år 1876 borde således beredas; men med 
hänseende till den väsendtligen olika uppfattning, som Utskottet fun
nit för närvarande rådande mellan Regering och Representation i fråga 
om omfattningen af Riksdagens rätt att indraga eller nedsätta de an
slag, som på s. k. ordinarie stat äro uppförda, förklarade Utskottet 
sig hafva ansett mindre lämpligt, att Riksdagen annorledes än i sär
skilda undantagsfall nu skulle under form af ordinarie anslag göra 
nya anvisningar; och både på sådan grund Utskottet i denna punkt 
hemstält:

att jemte det Krigshofrätteus ordinarie anslag upptages till ena
handa belopp som i år 1874 års riksstat, eller 12,241. kronor 50 öre. 
på extra stat för år 1876 må anvisas 5,000 kronor till arvoden åt 
Krigshofrätteus ordförande och militäre ledamöter.

Sedan denna hemställan blifvit uppläst, begärdes ordet af:

Herr \Y e r n e r Ericson, som yttrade: I fall Utskottet i första punkten 
af förevarande betänkande vid fråga om regleringen ai Öster- och \ ester-



Dalarnes domsagor hade brist på motiv, så har Utskottet deremot i 
denna punkt tagit till sa mycket kraftigare. Utskottet säger: “men 
med hänseende till den väsendtligen olika uppfattning, som för när
varande är rådande mellan Regering och Representation i fråga om 
omfattningen af Riksdagens rätt att indraga eller nedsätta de anslag, 
som pri s. k. ordinarie stat äro uppförda, liar det synts Utskottet 
mindre lämpligt, att Riksdagen annorledes än i särskilda undantags
fall nu skulle under form af ordinarie anslag göra nya anvisningar."

dag kan icke annorlunda uppfatta denna Utskottets motivering 
än såsom ett försök att på annan tid och på annat sätt, än grund
lagen föreskrifver, söka bringa a bane en fråga, derom meningsutbyte 
sannolikt ^ senare under riksdagens lopp skall förekomma, samt att i 
afseende å denna fråga snärja Kammarens ledamöter och fånga deras 
röster. Då jag antager, att så besynnerliga saker, som denna punkt 
innehåller, icke äro utan eftertanke framkastade, så ber jag att nä°xa 
ögonblick härvid få uppehålla mig och att få uttala den åsigt och 
uppfattning jag har om Utskottets motivering.

Utskottet hänsyftar på Herr Statsrådets och Chefens för Civil
departementet för alla kända anföranden till statsrådsprotokollet och 
.sägei, att eu olika uppfattning i otvannämnda afseende för närvarande 
är rådande emellan Regering och Representation. Att ett sådant fak
tum förefinues i detta anförande tii! statsrådsprotokollet, vill jag för 
min del ej bestrida; men att det skulle kunna läggas till grund för
eller blifva motivering till ett Riksdagens beslut i år, förutsätter, att
Stats-Utskottet känner till att Riksdagen kommer att ogilla det 
yttrande, som Herr Statsrådet och Chefen för Civil-departementet af-
gifvit till statsrådsprotokollet. Jag hyser ej något tvifvel om att det
ytterligare purgativ, som Konstitutions-Utskottet undergick, och som 
medförde den påföljd, att Herr Lyriken s korn ut derifrån, skulle äfven 
hafva till följd att Stats-Utskottet kan vara temligen säkert på hvad 
Konstitutions-Utskottet ämnar företaga sig; jag hyser intet tvifvel, 
säger jag, derom; men det förefaller mig ändock som om Stats- 
Utskottet vore osäkert om hvad Kammaren i detta fall kommer att 
besluta och derföre nu försökt att i en fråga, som i sig sjelf är af 
ringa vigt, inlägga denna motivering och sålunda åstadkomma, att 
Kammarens ledamöter icke skulle märka att de, genom att icke oppo
nera sig mot motiveringen, liksom gåfve på hand att de framdeles, 
da den s. k. konstitutiouela konflikten kommer före, skola fatta ett 
beslut efter majoritetens önskan.

Jag her att fa yttra några ord om den partibildning, som tinnes 
inom Kammaren. Det är gifvet. och jag finner det alls icke besyn
nerligt, att de, som hafva samma åsigter, sluta sig tillsammans och 
atu de, som i en fråga af mindre vigt hafva olika åsigter, underordna 
sig majoritetens, för att dymedelst kunna genomdrifva frågor af större 
vigt. Men jag vet äfven hvad som i denna Kammare förorsakat denna 
partibildning. Jag tror dock att, sedan, genom majoritetens i denna 
Kammare åtgörande, 1S73 års Riksdags skrifvelse till Kongl. Maj:t 
angående försvarsverkets ombildning i sammanhang med grundskatter
nas afskrifning, blifvit beslutad, väsendtligaste orsaken till Kammarens
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splittring i partier bortfallit. Ty jag tror väl, att hvarken jag eller 
någon annan, som vill benämnas “hederlig karl“, skulle vilja ifråga
sätta att upprifva ett beslut, som Riksdagens majoritet redan fattat. 
Jag tillåter mig derföre förmoda, att några af majoritetens medlemmar 
hafva tänkt att. då intet skäl till splittring vidare finnes, det icke 
skulle vara omöjligt att den del af Kammarens medlemmar, som re
presenterar landskommunerna, skulle kunna förena sig med dem, som 
representera stadskommunerna. Icke kan man såsom någon orsak till 
splittring betrakta det förhållande, att det tinnes olika åsigter om 
försvarets ordnande; dertill linnes ingen anledning, då ju alla i detta 
afseende åsyfta samma resultat. Derföre tycker jag att det numera 
kunde vara möjligt för de olika partierna att komma öfverens. Men 
genom att på förhand inslunga en sådan här liten motivering, bar 
man hoppats kunna kaptivera röster. Jag hyser dock för min del den 
tanken, att det skulle hafva varit vida ärligare, om man begagnat det
lagliga medlet att göra en anmärkning mot bemälde Herr Statsråd,
hvilken anmärkning redan kunde hafva blifvit af Konstitutions
utskottet besvarad. Jag kan väl förstå att oppositionens chef. för 
hvilken* förmåga jag nu begagnar tillfället att uttala mitt erkännande, 
icke velat genom ett sådant förfaringssätt utsätta sig för en icke 
osannolik déconfiture; men det finnes ju inom partiet några enfald* 
perdus, som antagligen icke skolat rygga tillbaka för ett slikt försök, 
och då hade man möjligen redan i denna stund haft klart för sig, 
huruvida den der olika uppfattningen ännu fortfar.

Jag tror mig nu hafva temligen tydligt gjort reda för de grun
der. på livilka jag trott det vara af vigt för partiledarne att pa för
hand kaptivera rösterna. Men jag kan dock säga, att för att komma 
till samma resultat hade denna motivering icke alls behötts. Man 
kunde hemligen hafva begagnat sig af samma utväg, som vid förra 
riksdagen användes i afseende på bestämmande af anslaget för län
gars vård och underhåll, och det hade varit alldeles tillräckligt, om 
man blott velat inskränka sig till att icke uppföra anslaget på ordi
narie stat. Äfvenså, är det naturligt, att skiluaden mellan ordinarie 
och extra anslag icke är hållbar, ty om man besluter ett ordinarie 
anslag blott lör" ett år eller ett extra anslag, så är det ju alldeles 
samma sak. hvarföre det ock är uppenbart, att Utskottets motivering 
i denna punkt tillkommit blott i ändamål att tvinga Riksdagen att i 
principfrågan uttala sin mening.

Jag tror mig hafva tillräckligt motiverat mitt yttrande i början 
af mitt anförande och her att få nämna, att jag ämnar framställa 
det yrkande, hvari jag önskar att så många som möjligt ville förena 
sig, nemligen att Kammaren måtte, med ogillande af Utskottets moti
vering, godkänna dess hemställan i denna punkt. Skulle det dock 
lyckas Utskottets ledamöter att få utlåtandet i dess helhet godkändt, 
så får jag för min del öppet förklara, att jag kommer att votera med 
Utskottet, så väl i afseende på motiveringen stim sjelfva klämmen, 
och önskar att så många som möjligt måtte göra detsamma, på det 
att man må kanna förstå, att, om Utskottets utlåtande antages med
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•en betydlig majoritet, vi just derigenom icke gifvit på hand att vi jng. KHgs- 
godkänna hvad Utskottet i motiveringen yttrat. kofrättem

aflöning
Ilerr C. A. Larsson: Jag ber att få erinra den siste ärade (Foit8-) 

talaren derom, att man vanligen icke plägar gå så öppet tillväga, då 
man tänker att, som det heter, ‘dura bönder14, ty då säger man icke 
såsom nu helt öppet ifrån, hvarföre man icke vill sätta anslaget på 
ordinarie stat.

Att Stats-Utskottet icke velat ställa till någon sådan konflikt, 
som af talaren antyddes, derom är jag fullkomligt öfvertygad, men 
jag ber den ärade talaren observera, att Regeringen fastmera sjelf varit 
betänkt på undvikande af någon sådan konflikt, genom att för anslag 
till nya härordningar söka erhålla grundlagshelgd, hvaraf framgår, att 
Regeringen vill undvika dylika konflikter om svenska folkets urgamla 
rätt att sig sjelf beskatta.

I öfrigt är jag desto mera tacksam för den siste värde talarens 
anförande, som lian sagt sig hafva för afsigt att rösta med Utskottet 
både i afseende å sjelfva klämmen och motiveringen.

Herr Werner Ericson: Jag ber att, till svar på hvad den siste 
ärade talaren sagt, och, på det att icke någon, som möjligtvis icke hört 
hvad jag anfört, må missledas af hans framställning, få nämna att 
jag alls icke kommer att rösta för Utskottets förslag derföre att jag 
godkänner motiveringen för detsamma, men att jag yrkat bifall der
till, emedan man icke skall säga att det erhållit majoritetens god
kännande, utan man skall inse att vi genom ett enhälligt bifall till 
sjelfva klämmen i denna anslagsfråga icke velat binda händerna på 
oss vid en kommande behandling af den principfråga, som i motive
ringen afses.

Sedan öfverläggningen härmed förklarats slutad, blef, enligt derå 
framstäld proposition, Utskottets hemställan bifallen.

4:äe—7:äe punMcrna.

Biföllos.

8:de punkten.

I denna punkt var af Utskottet den hemställan gjord: Any. dyrtUs-
att till dyrfidstillägg för nedannämnda embetsverk måtte, till för- tillägg.

delning på sätt en vid utlåtandet fogad tabell Litt A närmare ut
visade, på extra stat för år 1876 anvisas följande belopp, nem

Lördagen den IS Februari.

ligen för:
a) Justitie-kanslers-expeditionen..........................kronor 2,500: —
b) Justitie-revisions-expeditionen................ ... 22,420: —
c) Svea hofrätt.......................................................... „ 30,500: —
d) Göta hofrätt.......................................................... „ 30,600: —
d'.) Hofrätten öfver Skåne och Blekinge............... „ 14,180: —
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f) Krigshofrätten............................................................ 2,209: SO.
g) Fångvårdsstyrelsen............................................. „ 8,460: __

Mot detta lörslag både reservation inom Utskottet afgifvits af 
Herr C. A. Larsson, hvilken, på anförda skäl, uttryckt den åsigten, 
att dyrtidstillägg å högre löner än dem som understiga 3,000 kro
nor icke borde beviljas; hvarjemte Andra Kammarens samtliga äfrige 
ledamöter, /nom Utshottet, utan att hafva angifvit beskaffenheten af 
deras skiljaktiga mening, låtit vid denna punkt sig antecknas såsom 
reservanter.

Då Herr Talmannen nu till eu början lät till föredragning an
mälas det förslag, som innefattas i mom. a) af Utskottets ifrågava
rande hemställan, begärde

Herr O. 11. Olsson ordet och yttrade: .lag hemställer att Herr 
i almannen måtte tillåta, att alla litt. i momentet på en gång före
dragas, så att diskussionen må få röra sig omkring hela punkten på 
en gång.

1 anledning åt hvad sålunda blifvit föreslaget, hemstälde Herr 
I almannen, huruvida Kammaren tilläte, att punktens samtliga mo
ment linge i ett sammanhang föredragas; och som denna hemställan 
besvarades med ja, skedde uppläsning jemväl af mom. h) — g).

Ordet lemnades derefter åt

Herr Statsrådet Friherre Åkerhielm. Herr Talman! Mine 
Herrar!

I)å den Ivongl. propositionen angående statsverkets tillstånd och 
behof i denna Kammare remitterades till Stats-Utskottet, gjorde en af 
Kammarens medlemmar, hvilkens varma öfvertygelse jag högaktar äf
ven då jag icke kan dela hans åsigter, mig den särskilda äran att 
strängt nagelfara det underdåniga råd jag inför Konungen afgifvit.

Jag gick kanhända med för mycket lugn förbi hans anmärknin
gar, enär jag dels, såsom Kammaren har sig väl bekant, ej gerna ta
ger till ordet vid remissen af en Ivongl. proposition, då ju ett ytt
rande vid ett sådant tillfälle i allmänhet icke kan medföra något 
praktiskt resultat, dels ock vid rådsbordet obetingadt stälde mig på 
den ståndpunkt i afseende å grunden för beviljande af dyrtidstillägg 
åt statens embets- och tjensteman, Riksdagen sistlidna år sjelf inta
git. Jag hyste äfven den förhoppning, att min uppfattning äfven i 
denna Kammare skulle vinna erkännande, de grunder vidhållas, hvarpå 
det förlidet år i enahanda fråga fattade beslut hvilade.

Jag vågar ännu tro att utslaget kan så utfalla; men om jag lik
väl nu här uppträder, så gör jag det emedan Kammarens samtlige 
uts kottsledamöter äro reservanter, emedan den enda reservation som 
är angifven går ut på att neka dyrtidstillägg redan från och med så
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ringa löner som de å 3,000 kronor, men än mera emedan jag finner 
att en ledamot af Kammaren, åt hvilken det ärofulla uppdraget lem- 
nats att deltaga i Stats-Utskottets arbeten, icke aktat för rof att i 
särskildt afgifven skriftlig reservation upptaga och vanställa ett ytt
rande af mig i ett helt annat ämne — ett ämne af den allvarliga 
natur, att det tunga ansvaret för mitt rådslag derutinnan bort befria 
mig från att se det missbrukas.

•lag begagnar tillfället att tacka, och jag hoppas också det skall 
visa sig att jag eger skäl att tacka Stats-Utskottets öfrige ledamöter 
från denna Kammare för det de besparat mig den sorgen att se äfven 
dem hafva instämt i den afgifna reservationen, det kan vara nog med 
en reservant på de anförda skälen.

Då de öfrige ledamöternes åsigter likväl icke blifvit uttryckligen 
tillkännagifna, har jag således blott att hålla mig till den motiverade 
reservationen och utber mig med anledning deraf få framhålla, huru
ledes hvad af mig anförts vid bedömandet af frågan om att redan 
nu framlägga härordningsförslaget, hvilket obestridligen kommer att 
medföra stora kostnader, ingalunda kan anses tillämpligt på eller 
höra få gälla i nu förevarande fall. Dyrtidstillägget är nemligen in- 
beräknadt i den Kongl. propositionen, hvilken, såsom Herrarne veta, 
slutar med ett vackrare resultat, än någon Riksdag tillförene varit i 
tillfälle att se tillmötes. De kostnader åter, hvarom fråga var då 
det gälde bärordningsförslagets framläggande, voro icke kända och 
kunde icke ens till fullo beräknas. Och det var såsom särskildt syf
tande på detta förhållande, som mina ord borde hafva uppfattats. 
Dessutom var den stimma, hvarom möjligen kunde blifva fråga vid 
bärordningsförslagets genomförande, så öfvervägande och så betydligt 
mycket större än den som är afsedd för dyrtid stillägg, att, äfven om 
mina ord varit så otydliga och illa lagda, att de kunnat missförstås 
och ej blott misstydas — hvilket jag likväl hoppas icke är händelsen 
— de dock icke gerna borde få anses gälla i nu förevarande fall.

Det är Kammaren väl bekant, att en särskild komité blifvit till
satt för att uppgöra förslag till omorganisation af embetsverken. 
Det torde möjligen också vara kändt, att man inom denna komité 
numera föreslagit sådana anordningar med afseende å arbetet inom 
embetsverken, att det är skäl att hoppas, att man kommer att tillse, 
att, lika väl som lönen bör svara emot arbetet, arbetet äfven skall 
svara mot lönen.

* 'öras dessa åsigter gällande, torde den, som icke ryggar tillbaka 
lör att vara bärare af dem, kunna fordra att bestämdt veta att han 
har stöd för hvad han inför Konungen trott sig böra råda. efter sin 
egen ärliga öfvertygelse och på den grund, aktning för Riksdagens be
slut stält honom; och om han än visserligen för egen del med lugn 
kan motse utgången af eu öfverläggning, bör likväl icke lemnas osagdt, 
att Kammarens uppfattning af ett tall sådant som nu förevarande 
måste för honom innebära en alldeles särskild betydelse.

Jag kan icke annat än på det varmaste anhålla, att Andra Kam
maren lör dess egen skull, för statens väl och på det att icke hugen 
må fattas hos den, som bör tala från en sådan plats som den, hvari-
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Ang. dyrtids- från jag nu haft äran yttra mig. måtte väl begrunda frågan och
tillägg. stanna vid samma beslut som förra Riksdagen.
(Forte.) °

Herr C. A. Larsson: Om jag skulle med de i min reservation 
angifna motiv hafva sårat Herr Finansministern, så har detta skett 
utan något uppsåt å min sida. Jag räknar honom till heder att han 
inför Konungen framhållit den förändrade ställning, som han väntar 
inom kort skola inträda, och jag har just derför auvändt hans egna 
ord, att, såsom jag sjelf redan vid remissen anmärkt, det stundar an
dra tider än det nuvarande öfverflödets, och att vi icke kunna gå i 
borgen för att dessa goda tider skola fortfara år 1876, då dessa dyr- 
tidstillägg skulle komma embets- och tjenstemännen tillgodo. Jag 
vill fördenskull bedja Herr Finansministern vara öfvertygad, att det 
icke varit i någon ond afsigt som jag anfört hans ord till stöd för 
denna min åsigt. Dan är ock äldre än hans, ty redan tillförene har 
jag vid flere tillfällen uttalat en dylik åsigt, hvilken jag hyllar och 
aldrig skytt att tillkännagifva.

Om jag skulle vilja göra någon anmärkning mot hvad som ytt
rats, så skulle det vara deremot, att tjenstemännen skulle ega “rätt*1 
att utkräfva dyrtidstillägg. Så lieter det icke, när bonden vill blifva 
af med grundräntan. Då säger man, att om bonden ej kan hafva 
sin bergning på hemmanet, så må han gå ifrån det. Det vore emel
lertid alldeles konseqvent, att likasom man lemiiar bonden denna frihet, 
så kunde man gifva enahanda frihet åt tjenstemännen att göra sig 
qvitt sina tjenster, om de icke kunna lefva på sina ordinarie in- 
inkomster.

Att vi fortfarande skulle nödgas vidblifva hvad en Riksdag be
slutat, spådde jag vid sistlidne riksdag, alldeles som de vid 1856 års 
riksdag af Regeringen föreslagna dyrtidstillägg blifvit permanenta och 
vi icke lyckats få bort af dem ett enda öre, oaktadt riksdag efter 
riksdag derom motionerats. De bestämdes år 1856 till 881/.. procent 
och dessa fortfara ännu.

Jag är visserligen glad att Herr Finansministern tackat de öf- 
rige ledamöterne af Stats-Utskottet derför att de icke instämt i min 
reservation; men att de icke hyllat Första Kammarens ledamöters på 
den förseglade sedeln genomdrifna beslut, det är nogsamt kändt.

Måhända hade man bort gå längre än jag i min reservation gjort, 
att nemligen dyrtidstillägg icke må beviljas å högre löner ån dem, 
som understiga 8,000 kronor, men jag tror att man kan vara fullt 
nöjd med detta, ty efter all sannolikhet blifva tiderna snart olika 
mot de nuvarande. Vi må komma ihåg att under den närmast för- 
fiutna tiden hafva penningar tiilHödat landet för skogs- och bergs
produkter. Detta beror emellertid på tillfälliga förhållanden, och oak
tadt penningar funnits i penniugeanstalterna, hafva utländska lån upp
tagits till ett belopp af icke mindre än 27 millioner kronor, nemligen 
12 millioner af Riksgälds kontoret och 15 millioner af Hypoteks- 
banken; och det är just lånen från utlandet, som hålla den dyra tiden 
uppe. Jag är öfvertygad att, när lönerna val blifvit permanenta, 
komma de dyra tiderna att gifva med sig.
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Af denna anledning anhåller jag att Kammaren ville, med afsiag 
å Utskottets hemställan, som tillkommit genom dess ledamöter från 
Första Kammaren och den förseglade sedeln, blott bevilja den summa, 
hvilken i enlighet med min reservation inskränker dyrtidstilläggen 
till sådana löner, som kunna med skäl anses små, eller till dem som 
understiga 3,000 kronor, så mycket hellre som de tjensteman, hvilka 
uppbära dylika löner, väl äro de egentliga arbetsmyrorna inom em- 
betsverken.

* Jag kan emellertid icke beklaga tjenstemännen, ty de måtte lefva
öfverflödigt. Man vet att det finnes många, hvilka lefva på mycket 
mindre. Huru kunna skollärarne lifnära sig på 600 kronor, medan 
andra tjensteman icke kunna göra det på 6,000 kronor, utan behöfva 
dyrtidstillägg? Dessa tankar äro icke endast mina, utan de delas af 
mina kommittenter och många bland mina kamraters kommittenter i 
landet. Det är väl tänkbart, att man vid gemensam votering kan 
tvinga till sig de högre lönerna, men hvad välsignelse detta skulle 
medföra, då det sker med afund från deras sida, som skola släppa 
till lönerna, det skall framtiden utvisa.

Jag yrkar bifall till den af mig afgifna reservationen.

Herr O. B. Olsson: Det är för hvar och en bekant huru detta 
Utskottets förslag tillkommit; ty då tolf ledamöter reserverat sig der
emot, har det således berott på den förseglade sedelns innehåll. Men 
då andra Kammaren redan vid nästlidna års riksdag icke kunde gå 
så långt som Utskottet nu gått, utan stannade vid mindre belopp, 
eller att dyrtidstillägg ej skulle beviljas å löner utöfver 5,000 R:dr, 
kan jag icke heller nu inse något skäl till förändring derutinnan. 
Vid den gemensamma voteringen fingo visserligen åtskilliga embetsman, 
med löner öfverstigande 5,000 kronor, dyrtidstillägg sig beviljadt, 
men åtskilliga andra i samma kategori fingo det icke.

Jag får således yrka, att ej heller vid denna riksdag dyrtidstillägg 
må beviljas å de löner, som öfverstiga 5,000 kronor, och att alltså 
dylikt tillägg ej må medgifvas Justitiekansleren, Presidenterna i Ri
kets trenne Hofrätter samt Generaldirektören i Fångvårdsstyrelsen; 
och yrkar jag sålunda, att de af Utskottet i nu förevarande punkt 
föreslagna anslag må nedsättas med 1,000 kronor för hvartdera af 
följande embetsverk, för hvilka anslagen alltså skulle utgå med nedau-
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nämnda belopp, nemligen:
för Justitie-kanslers-expeditionen med.........................Kr. 1,500: —

„ Svea hofrätt med......................................................... 29,500: —
.. Göta hofrätt  ............................................................. 29,600:

Hofrätten öfver Skåne och Blekinge..................... 13.180: —
och för Fångvårdsstyrelsen............................................. 7,460: —

Och anhåller jag om proposition på denna min framställning.

Herr Åstrand: Goda och dåliga skördar hafva många gånger 
vexlat och skola säkerligen äfven framdeles så göra. Men hvad som 
är goda tider för jordbrukaren är icke alltid detsamma för embets-

Ang. dyrtids- 
tiUäqq. 
(Forts.)
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Ang. dyrtuis- männen. Hvad Herr C. A. Larsson i detta afseende anfört håller så-
tillägg. ledes ej streck.
<Forts') Då Kongl. Maj:t till sista riksdagen afgaf förslag om beviljande

af dy rti d stil lägg för rikets embets- och tjensteman, förklarade Kongl. 
Maj:t, att penningevärdet då kunde anses hafva fallit med 30 procent 
eller, hvilket är detsamma, att lefnadsomkostnaderna stigit med just 
samma procenttal. Till svar å denna Kongl. Maj:ts hemställan med
delade Riksdagen, att beviljandet af äskade löneförhöjningen skulle 
kräfva allt för stora uppoffringar, och att Riksdagen ansåge en för
höjning af embetsmännens löner med 20 procent böra fullt motsvara 
verkliga behofvet. Om Riksdagen då medgaf denna förhöjning vara 
nödvändig för dem, som före innevarande år med hänsyn till då rå
dande allmänna prisstegring deraf voro i behof, tror jag ej att man 
med fog kan påyrka någon minskning uti ifrågasatta dyrtidstillägget 
för år 1876, då ju ingen motsvarande minskning i lefnadskostnaderna 
inträdt.

Man har ock sagt, att, om dyrtidstillägg fortfarande beviljades, 
detsamma hädanefter skulle blifva eu konstant lönetillökning, såsom 
skedde vid 1856—1858 årens lönereglering. Om så verkligen blefve 
förhållandet eller om alla rikets embetsverk fortfarande komme att 
bestå af lika många tjensteman med samma fördelning af arbetet dem 
emellan, som nu, då skulle en skymt af sanning ligga till grund för 
denna varning att ej nu för andra gången bevilja dyrtidstillägg. Men 
jag vill fästa uppmärksamheten, derpå att nästan alla våra civila em
betsverk äro under omorganisation, och om, såsom Stats-Utskottet i 
sitt föreliggande utlåtande antager, förslag till allmän reglering af löne
förhållandena kommer att för nästa Riksdag framläggas, och en ända
målsenlig förändring af embetsverken då eger rum, blir följden, att 
lönerna för de tjenstemän, som anses nödvändiga, blifva på ordinarie 
stat upptagna och deras storlek bestämd i förhållande till tidens kraf. 
Detta må nu ske år 1876 eller år 1877, så är med visshet en minsk
ning i tjenstemännens antal att emotse, likasom med visshet kan för
utses, att de lönebelopp, som då komma att bestämmas, blifva vida 
högre än de nuvarande, äfven med det föreslagna dyrtidstillägget.

Regeringen och Riksdagen hafva ock gemensamt uttalat den me
ning, att vid blifvande omorganisation af embetsverken borde tillses, 
att hvarje tjensteman finge full sysselsättning i det verk, der han vore 
anstäld, och att aflöningen blefve så tillräcklig, att han ej för sitt 
uppehälle tvingades att genom antagande af andra tjenstebefattningar 
splittra sina arbetskrafter på flera håll. Skall detta uttalande blifva 
en sanning och det således blifva möjligt för tjenstemänneu att exi
stera både i ond och god tid, anser jag för min del nödvändigt att 
Kammaren nu för år 1876 beviljar enahanda dyrtidstillägg, som förut 
medgifvits för innevarande år. Derigenom skulle ingalunda dyrtids
tillägget antaga karaktären af ständigt, ty förändring häri skall ju in
träda i samma stund, som det bebådade förslaget om em hetsverkens 
omorganisation framlägges och antages.

Hvad Herr C. A. Larsson nyss yttrade, eller att tjensteman, som 
vore missnöjd med sin tjenst, kunde afsåga sig densamma, liksom
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skattebonde!! säljer sitt hemman, håller ej streck. Tjensterna äro ej 
fala: de kunna ej säljas och den, som eger en sådan, måste behålla 
den, om lian ej eger enskild förmögenhet eller vill falla fattigvården 
till last. Vinner han ej befordran till någon annan befattning, måste 
han söka slå sig fram med den lian har.

Vi böra ock akta oss att sätta embetsmännen på alltför knapp 
stat af det skäl. att våra unga män icke må af de ringa lönerna af- 
skräckas från att offra sina krafter åt staten. Varnande tecken i detta 
afseende visa sig redan för den, som följer med tiden och iakttager, 
hvilken riktning de bästa förmågorna efter slutad akademikurs van
ligen taga. Den enskilda företagsamheten har så utvecklat sig och 
erbjuder så stora fördelar att, om det blir en sanning, att sämsta ut- 
sigterna för framtiden stå de unga till buds i statens tjenst, icke 
kommer staten att vinna derpå.

På grund af hvad jag nu anfört, yrkar jag bifall till Utskottets 
hemställan i förevarande punkt ocli således jemväl till Kongl. Maj:ts 
proposition i ämnet.

Herr August Pettersson i Hasselstad: Enligt min åsigt har 
Herr C. A. Larsson i sin reservation mot Utskottets förslag framstält 
fullt giltiga skäl för den mening, att dyrtidstillägg icke må beviljas 
andra tjensteman än dem, som hafva lägre lön än 3,000 Kr. Hvad 
han för öfrigt nämnt om tankarna i detta ä nne bland allmogen är 
fullkomligt riktigt, ty den anser verkligen att man icke bör gå för 
långt vid beviljande af dyrtidstillägg åt tjenstemännen. I år hafva 
vi, åtminstone i det län, hvarifrån jag är, erhållit en knapp skörd, och 
min öfvertygelse är, att då bonden betalt sina skatter till staten och 
kommunen, så har han icke många öre öfver. Jag yrkar bifall till 
Herr C. A. Larssons reservation.

Herr Statsrådet, Friherre Åkerliielm: .Icke många ord, mine 
Herrar! Endast en gärd åt den nye representanten, som sist yttrade 
sig och ansåg sig böra instämma med reservanten, Herr C. A. Lars
son. Då jag förklarat, att den af nämnde reservant i denna fråga 
utlalade åsigt är skadlig för statstjensten och fästat en särdeles vigt 
för min del vid att den ej omfattas, blir det min både rättighet och 
skyldighet att sedan den dock vunnit understöd gifva några ytterligare 
skäl för min mening. Herr Larsson har såsom ett missförhållande 
omnämnt, att under det en folkskolelärare på landet för sin bergning 
är hänvisad till en årlig lön af 600 Kr., embetsmännen i hufvudstaden 
sitter med 6,000 kronors lön, och att ändock för den senare begäres 
dyrtidstillägg. Detta skulle gifva anledning till missnöje i landsorten 
och man skulle, kanske med skal. säga att Riksdagen ginge för långt 
i sin penningebeviljande myndighet och för mycket tillgodosåge em
betsmännen. Sjelf representant för en landsort, tvekar jag icke att 
erkänna, det ju en sådan uppfattning kan råda i flera trakter af lan
det. Men såsom medlem af riksförsamlingen är det icke min för
nämsta pligt att uteslutande se till mina kommittenters särskilda upp
fattning, utan fastmer att se på ogh framhålla statens väl och att
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härvid för landet uttala och gifva skäl för min åsigt. Jag tror der
före det vara repre sen tan ternes pligt att de, hvar och en i sin ort, 
göra allt för att upplysa allmogen om hvad statens hasta krafvel- och, 
i synnerhet i frågor, der det gäller samhället i sin helhet, söka draga den 
Irån dess trånga synkrets samt lära den sa sakerna i stort och från 
den högre synpunkten af det allmännas vill och fosterlandets båtnad. 
Vi få val ej förbise, hurusom en folkskolelärare med (300 kronors lön 
på långt mir ej är underkastad de uppoffringar för mångåriga för
studier och långa förarbeten, hvilka äro nödvändiga för tjenstemahnen, 
likasom ej heller torde kunna bestridas de ojemförligt större anspråk 
på förmåga staten ställer på en embetsman, som kan afiönas med 
5,000 kronor, än på en folkskolelärare med minimilön. Då dertill 
kommer, att en stor del af statens tjensteman, och bland dem just 
sådane hvilkas löner infalla emellan de nu ifrågavarande beloppen 3,000 
och 5,000 Kr., hafva om händer betydliga summor af statens upbörd, 
så ligger här ett ytterligare skäl att ej genom ny sparsamhet rubba 
utan att tvärtom val söka bibehålla vårt lands embetsmannacorps i 
den ställning af anseende och erkännande för rättrådighet och omut
lighet, som densamma, Gudi tackadt, förvärfvat och ännu innehar. Jag 
kan icke nog varmt bedja Eder, mine Herrar! att taga detta i be
traktande och att härutinnan hvar och en i sin ort upplysa befolk
ningen i landsorten och sätta den i tillfälle att bilda sig ett grundadt 
omdöme, h vilket jag då hoppas skall blifva o vekligt och fosterländskt 
likasom det jag nu emotser af Riksdagen.

Herr Jons Pehr sson: Förevarande fråga har under diskussio
nen på visst sätt fått ett större utseende, än från början tycktes. Den 
af Statsrådets Herrar ledamöter, som sist hade ordet, tycktes vilja säga, 
att vi representanter från landet borde öfvertyga folket, att de embets
man, som uppehålla sig i hufvudstaden, behöfva större aflöning än 
andra, och detta förhållande vill jag ej förneka. Men en annan sak 
är, att embetsmännen äro till för arbetet, och att detta, betalas efter 
hvad det är värdt.

Då man ser på den vid Stats-Utskottets ifrågavarande utlåtande 
bifogade tabell, finner man der upptagna de löner, som antagits nöd
vändiga tör hvarje embetsman. Man ser der löner till belopp af en
dast 1,000 kronor, och jag kan för min del ej tro, att de embetsman, 
som deremot hafva 8 å 9,000 kronor i lön, äro i samma behof af 
dyrtidstillägg, som de förre.

Saken har nu så. gestaltat sig, att frågan gäller, huruvida den 
ensamt stående reservantens mot Utskottets förslag eller “de eifvas“ 
mening skall blifva den gällande. Skilnaden i utgifterna å denna 
hulvudtitel, om ena eller andra meningen antages, är ej just så ringa. 
Omfattas sistnämnde reservanters förslag, uppgår denna skilnad till 
.5,000 kronor; och Herr G. A. Larsson vill pruta ännu mera. För 
statsregleringen i sin helhet är denna summa visserligen ej synnerligen 
stor, men hvad som är )uest att beakta är principen. I framtiden 
har man nemligen att vänta förslag om fastställande af definitiv aflö- 
ningsstat för embetsmännen i riket, hvarvid man naturligtvis tager
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hänsyn till de fordna afiöningarnes storlek; men då bör väl beaktas 
den principen, att man ej öfver höfvan betalar en del af embetsmän- 
nen och gifver för litet åt en annan del. Större jemlikhet i detta 
afseende borde derföre inträda, så att ej den ene må anses behöfva 
tiodubbelt mera än en annan, äfven om den förre skulle bekläda någon 
ebefsplats.

Jag skulle emellertid kunna låta vara att i ämnet framställa nå
got yrkande, men jag tror, att C. A. Larssons förslag i saken är så 
godt, att jag rinner mig föranlåten att i sak biträda hans deri utta
lade åsigt.

Herr Adlersparre: Jag ber att genast få förklara, att denna 
fråga icke berör någon min enskilda fördel. Jag är visserligen embets
man, men icke inbegripen bland dem, för hvilka Kong!. Maj:t begärt 
dyrtidstillägg. Jag talar således icke i egen sak, då jag nu yrkar 
bifall till den föredragna punkten. Mig synas hvarken de skäl, som 
blifvit anförda af reservanterne, eller de, som här i Kammaren nu 
ytterligare framställs, kunna öfverväga de skäl, som finnas för be
viljandet af det begärda dyrtidstillägget. Ja, det må tillgifvas mig 
att jag går så långt att jag rinner det mesta, som yttrats mot Ut
skottets tillstyrkande framställning, utvisa mycken svaghet. Dertill 
räknar jag i första hand det skrufvade försök att på ett lösryckt och 
ofullständigt anfördt uttryck i det utlåtande, Chefen för Finans-departe
mentet bifogat det nya härordningsförslaget, grunda en anledning till 
utslag.

Att på sådan grund bygga ett afslag, anser jag utvisa mycken 
svaghet. Känner man sig stark i en sak, så bör man icke begagna 
ofullständiga citationer. Chefen för Finans-departementet har icke yttrat, 
att det snart blir omslag i de nuvarande höga prisen å lifsförnöden- 
heter. Han både icke kurmat säga detta, ty det skulle hafva varit ofören
ligt med den varning lian framstält om möjligheten af snart inträf
fande felslagna skördar: ty icke plägar en dålig skörd medföra ned
tryckning af priset å de nödvändigaste lifsförnödenheterna. Jag säger 
på samma gång, det jag är fullt öfvertygad, att den ärade reservan
ten icke menat att göra något orätt, Jag har nu så många år ar
betat tillsammans med honom att jag vet, att han icke träder tillbaka 
för någon i varm öfvertygelse och fosterlandskänsla, men han bar icke 
alltid rätt. Herr Statsrådet och Chefen för Finans-departementet har 
emellertid sjelf beriktiga! missuppfattningen af hans yttrande, så att 
jag icke beböfver vidare orda derom; men jag tillåter mig fråga: äf
ven om Herr Finans-ministern skulle hafva sagt, det omslag i de höga 
prisen är förestående, och om man äfven skulle tillerkänna honom 
en ofelbar siareförmåga — hvad har det att göra med denna fråga? 
Den afser endast att afhjelpa de närmaste behofven genom ett dyr
tidstillägg, nemligen för ett år. När prisen börja falla, då kän det 
vara tid att tala om snart förestående omkastningar i värdet på lifs- 
förnödenheterna. Men ännu har icke något tecken dertill visat sig, 
och den dag som är, stiga de väsendtligaste lifsförnödenheterna fort
farande.
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Jag kan nog förstå, att de Herrar, som bo under eget tak och 
ur egen ladugård samt från egen jord hemta sina förnödenheter, anse 
att eu summa af fyra, fem eller sex tusen kronor i lön är ganska 
rundligt tilltaget för att bestrida de nödvändigaste lefnadskostnaderna. 
Förhållandet är dock icke så med stadsboarne. som måste betala hy
ror samt köpa allt och derjemte utgöra provision till åtskilliga mel
lanhänder. Det kan icke förnekas, att så åtminstone är förhållandet 
i lmfvudstaden, att den familjefader, som någorlunda skall uppehålla 
ett anständigt lefverne, icke kan undgå många känbara och bittra 
försakelser för familjens uppehälle och upprätthållandet af sin sam
hällsställning, och jag tillåter mig säga, det samhällsställningen fordrar 
vilkor, som hvarken Riksdagen eller någon annan auktoritet kan bort- 
resonnera. Ett annat argument, som jag icke kan undgå att upptaga 
till bemötande, på samma gång som jag beklagar, att det någonsin 
blifvit yttradt, är, det man sagt. att, om dyrt.idstilläggeu fortfarande 
skulle åt tjenstemännen utgå, ingen förenkling eller förbättring i ad
ministrationen vore att förvänta. Hvad innebär väl detta argument 
annat än att tjenstemännen skulle mera se på sin lön än på rikets 
sannskyldiga nytta. Denna anspelning förklarar jag obefogad och 
särskildt nu mycket oklok. Om Riksdagen skulle antaga denna förut
sättning och derpå grunda ett misstroendevotum, så innebure detta 
en förnärmelse, bittrare än det bekymmer den dyra tiden medför, och 
om man egde rätt att döma enligt det gamla ordspråket, att -den 
söker icke någon annan bakom dörren, som sjelf icke brukar stå der“. 
skulle Riksdagen göra sig väl förtjent af det misstroende, som man 
velat se uti den nu föreslagna förändringen af 80 § Regeringsformen. 
Jag är dock öfvertygad, att detta uttryck är förhastadt, och att Kam
maren så uppfattar det. Jag har emellertid icke velat låta saken 
oanmärkt gå förbi. Jag ber Kammaren vara öfvertygad om, att jag 
ej talar endast af deltagande för tjenstemännen, jag liar äfven det all
männas bästa för ögonen. Enligt mitt sätt att se saken, fara de 
Herrar mycket vilse, som tro sig handla i fosterlandets intresse, då de 
vilja afslå det nu begärda ettåriga dyrtidstillägget. Jag säger ännu 
en gång, att samhällsställningen påkallar vissa lefnadsvilkor, som icke 
kunna ändras, och om Riksdagen afslår detta anslag, så måste mån
gen tjensteman söka sig arbete hos enskilda bolag, och detta kan svår
ligen ske utan större eller mindre förlust för staten. Derföre tillåter 
jag mig säga, att Herrarne må göra besparingar hvar som iieist, — 
men förneken icke tjenstemannapersonalen det underhåll, deras ställning 
och den dyra tiden påkalla. Jag förenar mig med dem, som yrka 
bifall till den föredragna punkten.

Herr Rossander: Jag vet väl, att det är eu obehaglig sak att 
debutera inför Kammaren i frågan om dyrtidstillägg; men då man 
har en öfvertygelse, måste man också ega mod att uttala den. Lika 
med Herr Adlersparre kan jag säga, att — ehuru tjensteman — icke 
heller jag är beroende af den fråga, som föreligger, emedan jag står 
långt under det streck, Herr Carl Anders Larsson uppdragit. Jag har
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nemligen i lön 2,000 kronor och ingen har nekat mig dyrtidstillägg Ang. dynids- 

med 400 kronor. Jag skulle möjligen kunna undvara detta dyrtids- Mägg.
tillägg, men så är icke förhållandet med andra, som stå öfver eller (,,olts0
under det streck, hvilket här på olika sätt blifvit uppdraget. Läka
ren tränger in i många familjers inre förhållanden kanske djupare än 
någon annan utom familjen stående och, om också min verksamhets
krets endast omfattar Stockholm, är jag likväl öfvertygad, att, öfver 
hufvud taget, man möter likartade vilkor äfven i våra andra städer.
Prisen, kanske med undantag af hyror, äro öfverallt i städerna de
samma, ty med den utveckling våra kommunikationer numera tagit, 
jemna sig prisen snart, och det är icke troligt, att skilnaden i lef- 
nadsomkostnader inom landets olika städer är särdeles betydlig, men 
det är just i städerna som tjenstemännen i allmänhet bo. Det har 
blifvit sagdt, att tre, fyra eller fem tusen kronors lön skulle vara 
tillräcklig för våra tjensteman. Det är sant, att, om man jemför 
det arbete en förtroendeembetsman har, med en skollärares på landet, 
så kan man komma till sådant resultat; men det kräfves något annat 
af en person i en förtroendeembetsmans ställning, ty för att hinna 
till en sådan punkt på embetsmannabana!!, som är förenad med en 
inkomt af 6,000 kronor, föreligga lönlösa studier vid akademien i 5 
å 6 år, och vidare arbetet i rätter eller andra embetsverk i 8 eller 
10 år, under hvilken tid den unge tjenstemännen arbetar snart sagdt 
för ingen ting. Naturligtvis måste han under sådana förhållanden för 
att kunna lefva draga vexel på framtiden, under förhoppning att en 
gång finna en ersättning för dessa förskott genom den lön, staten ut- 
fäster. Skulle han nu också vara gift och man kan val icke ålägga 
embetsmannen celibat, likasom de katolska presterna — så är ju 
förhållandet än mer ömmande.

Bästa beviset, att Riksdagen icke anser tillräckliga löner bort
kastade, ligger deruti att Riksdagen sjelf tillsätter tjenster med ganska 
stora löner. Jag vill exempelvis påpeka dess fullmäktige i Riksbanken.
Der förstår Riksdagen ganska väl att sätta pris på arbetet. Jag er
känner att dessa tjenster äro utmärkt väl skötta, men de äro ockå 
väl betalta. Hvad som är rätt i det ena fallet, bör väl också vara 
det i det andra. Äfven nu vid denna riksdag har man tagit på 
hand att höja anslaget till eu del af våra egna tjensteman. Förslaget 
har ännu icke varit före, men det motses, och jag för min del skall 
med mycket nöje votera förhöjningen, der det befinnes att arbetet för
tjena!' det.

Redan vid remissen af den Kongl. propositionen rörande stats
verkets tillstånd och behof uppträdde några talare, hvilka tyckte sig 
hafva sett ett omslag i de dyra tiderna stunda. Jag tror mig hafva 
någon vana att bedöma meuniskors synskärpa, men en sådan skarp
synthet att se, hvad som ej tinnes, har jag icke förr under min prak
tik påträffat. Jag är emellertid fullkomligt öfvertygad, att nu, sedan 
desse värde kamrater vistats en månad i hufvudstaden, de kommit 
till den erfarenheten, att lefnadskostnaderna härstädes icke äro billi
gare än något föregående år. Prisen äro verkligen för närvarande
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- mycket höga, och jag får säga utan att likväl vilja inverka på nå
gon grupp inom Kammaren — att de allra dyraste lifsförnödenheter 
äro just landtmannaprodukterna. Jag tror icke att något nämnvärdt 
omslag är att inom ett år förvänta, men skulle ett sådant omslag inom 
den närmaste framtiden inträffa, och penningen återgå till det värde 
den för några år sedan hade, antager jag, att tjenstemännen långt 
hellre mottoge en sådan förändring i penningevärdet än något d yrtid s- 
tillägg.

Ett annat skäl för beviljande af det begärda dyrtidstillägget är < 
den omständighet, att de bestå embetsverk äro under omorganisation.
Flere talare hafva redan vidrört denna omständighet, och jag har en
dast ett tillägg att göra. Regeringen har tillsatt en komité, uti hvil
ken åtskilliga medlemmar, som representera åsigterna hos majoriteten 
i denna Kammare, blifvit insatta. I komitén finnas sålunda flere per
soner, hvilka utan tvifvel i denna fråga skola göra sitt bästa. Men 
det går icke så fort att få ett sådant arbete färdigt. För utanför 
stående personer är det visserligen en mycket lätt sak att säga, att 
embetsmännens antal skall förminskas, deras göromål ökas o. s. v., 
men man byter icke om formen för ett helt embetsverk lika lätt som 
man byter om t. ex. en rock eller ett par byxor, reorganisationen 
kräfver tid, och bästa beviset derpå är, att löneregleringskomitén, oak
tadt träget arbete, ännu icke hunnit längre än den gjort. Hvad an
går de väntade stora besparingarne, som skulle blifva en följd af om
organisationen, anser jag mig böra nämna, att en af komiténs egna 
ledamöter, hvilken äfven är medlem af denna Kammare, sagt mig, 
att om Riksdagen tror att så skall blifva förhållandet, så har Riks
dagen grymt bedragit sig, ty hittills åtminstone hade de föreslagna 
förändringarne gjort budgeten mycket större än den för närvarande 
vore.

Det har sagts, att skörden i fjor blifvit knapp och att något 
dyrtidstillägg derföre icke borde beviljas. Men det är ju icke menin
gen att taga några ytterligare penningar ur folkets fickor för detta 
dyrtidstilläggs skull; penningarne finnas ju redan att tillgå, och dess
utom, om också dyrtidstillägget icke beviljas, så lärer det väl ändå 
icke gå för sig att minska skatterna för dem som fått en knapp skörd.
Det finnes ju utgifter, som måste bestridas, vare sig att skörden blif- 
ver liten eller stor. Tjenstemännens löner kunna väl i alla fall icke 
vara beroende på huruvida skörden är god eller dålig i en eller annan 
del af landet.

Fn annan talare har gifvit tjenstemännen det rådet att, liksom 
skattebonden kan sälja sitt hemman och således blifva sina utskylder 
qvitt, afsåga sig sina tjenster. Jag svarar derpå, att jag tror, att de 
fleste tjenstemän gerna skulle göra detta, om de finge full betalning 
derför, men tjenster gå ej i köp, såsom fallet är med hemman.

Kammaren har visserligen en gång förut stannat vid 5,000 kro
nors lön såsom maximum vid bestämmande af hvilka tjenstemän skulle 
erhålla dyrtidstillägg. Jag kan ganska väl fatta, att Kammaren vill 
vara konseqvent i denna sin uppfattning. Fn talare anmärkte, att 
utgången i don gemensamma voteringen beror på, huruvida intelligens
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partiet sluter sig till Kongl. Maj:ts förslag eller ej. Men har man 
den öfvertygelsen, att det Kongl. förslaget skall gå igenom vid den 
gemensamma voteringen, så behöfver man icke utsätta sig för ett så
dant nederlag, då man icke kan andraga några verkliga skäl, hvarför 
dyr tid stillägget i år ej skulle beviljas i samma utsträckning som i fjor. 
De, som förra gången delade Kammarens mening, synas mig nu gan
ska väl kunna ansluta sig till Riksdagens på goda grunder fattade be
slut angående dyrtidstillägget, då samma grunder fortfarande ega gil
tighet, utan att derföre behöfva anklagas för bristande konseqvens.

Jag tillåter mig således för min del yrka bifall till Kong! Maj:ts 
proposition i ämnet.

Herr Carl Anders Larsson: Nu börjar det blifva lif i diskus
sionen. Här säger man hvarandra sanningen efter hvars och ens 
förmåga att bära densamma till torgs. Jag skall nu först vända mig 
till min ärade granne till venster, hvilken för oss skildrade tjenstemän- 
nens olyckliga belägenhet i de mörkaste färger. Han glömde dock 
dervid att jemväl fästa sig vid landtbrukarnes ställning. Han vet ganska 
väl, att deras skörd i år varit svag, ty han påstod att detta skulle 
inverka menligt på tjenstemännens ställning, enär de i följd deraf 
skulle få betala mera för landtmannaprodukterna. Men om nu landt- 
mannen icke har några produkter att aflåta, utan endast skördar så 
mycket som han för sin och sin familjs uppehälle behöfver, så är det 
åtminstone icke landtmannen, som profiterar af ett sådant förhållande. 
Om det hade varit som i gamla tider, att utländingen genom höga 
tullsatser vore förhindrad att hit i landet införa lifsförnödenheter, då 
hade man kunnat anföra en svag skörd såsom menligt inverkande på 
löntagares ställning, men vi lefva nu under sådana förhållanden, att det icke 
är vi eller våra skördar, som sätta pris på lifsförnödenheterna, ty så 
länge äfven utlandet har skördar, så är det dessa, som hufvudsakligast ega 
inflytande på våra prisförhållanden, och man kan numera icke gerna 
lura någon att tro, att skörden i vårt land kan på tjenstemännens 
ställning hafva samma inflytande som i fordna tider.

Dernäst ville nämnde talare trösta oss med den tillsatta komitén 
och med de förhoppningar, man skulle ega, att densamma snart skulle 
framlägga sitt opus och draga in en massa tjenster, men vi hafva haft 
här i vårt land alltför stor erfarenhet af den nytta komitéer medföra, 
för att vi skulle kunna sätta något särdeles stort förtroende till den 
produkt, som den i fråga varande komitén kommer att lemna.

En talare, till hvilken jag hyser stort förtroende, påstod, att det 
skulle vara en stor olycka, om vi toge bort dyrtidstillägget för de 
högre aflönade tjenstemännen, och om man läser mellan raderna i 
hans yttrande, så ansåg han, att uti det af honom antydda fallet 
skulle våra tjensteman blifva idel karnaljer och skälmar. Jag tror 
dock icke att det är så illa, ty en tjensteman, äfven om han icke får 
mer än 4 å 5,000 Kr. i lön håller dock sig ärlig i det allra längsta, 
och inte gör han sig till tjuf, derför att han inte får dyrtidstillägg, 
utan då är allt något annat dertill orsaken. Om man, såsom jag. 
varit ledamot af statsrevisionen och dervid haft tillfälle att genomgå
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Kammarrättens aktoratsräkning, detta syndaregister öfver brottslige 
tjensteman, så tår man so, att det är högst få af de små löntagarnc, 
som gjort sig skyldige till försnillningar, nej ! det är högre tjensteman, 
de som haft stora löner och som varit i tillfälle att taga för sig så 
det förslog, som i nämnda förteckning stå uptagne såsom fästnings
fångar, rymda till Amerika o. d.

Samme talare påstod, att, under det att det skulle vara möjligt 
för en skollärare på landet att berga sig på (300 Kr. om året, det 
skulle vara omöjligt för en tjensteman i Stockholm att lefva på 
(1,000 Kr. om året, och skälet dertill skulle vara. att de sistnämndes 
uppfostran skulle vara så dyrbar. Jag skall då be att få uplysa huru 
mycket hvar och eu af desse tjensteman, som staten ammar upp, 
kostar densamma. Hvarje student kostar staten i Upsala 239 Kr. 
och i Lund öfver 400 Kr. årligen. Då man till dessa belopp lägger 
den summan, som deras undervisning vid elementarläroverken kostar 
staten, skall man lätt finna, att de kosta staten icke så obetydligt. 
Då det således är staten, och ej de sjelfve, som bekostar, åtminstone 
till största delen, tjenstemännens upfostran, så hafva de ej heller 
något skäl att uti i fråga varande hänseende åberopa de kostnader, de 
i och för sin bildning fått vidkännas

En talare på stockholmsbänken, som för mig gerna får säga 
hvad han vill, enär det är alldeles omöjligt för honom att få mig i 
lutven på sig, ty dertill respekterar jag alltför mycket både honom 
sjelf och hans åsigter, håntyddc i sitt anförande på ett oklokt yttrande, 
som i detta ämne skulle hafva blifvit fäldt. Jag vet icke, om han 
dervid syftade på mig eller någon annan, men må han gerna hafva 
menat mig, det underkastar jag mig gerna för hans skull. Jag vet 
att jag står här som en ropandes röst i öknen och att många af 
eder, inine Herrar, tro att jag ej eger någon grund för sanningen af 
mina påståenden, men korn till landsorten och ställ till en omröstning 
derstädes, så skolen I finna en öfvervägande majoritet för den åsigten, 
att tjenstemännen höra tå hålla till godo med de löner, de nu hafva, 
och vid sådant förhållande hör det icke heller förefalla underligt, 
om landsortens representanter i nämnda afseende föra sina kommitten- 
ters talan.

Deremot förefaller det besynnerligt, att stockholmsrepresentanterne 
alltjemt uppträda och skildra den stora nöd, som skulle uppstå bland 
tjenstemännen, i händelse dyrtidstillägg ej dem beviljades. För min 
del tror jag icke på deras stora behof af dyrtidstillägg, ty på hvad 
sätt användes detta? Jo, största delen deraf nedlägges på krogar och 
schveizerier, hvilka alltid äro talrikt besökta af tjenstemän, och till 
sådant ändamål anser jag ej dyrtidstillägg vara af nöden.

Jag har icke blifvit öfvertygad om, att Ola Bosson Olssons förslag 
i ämnet är det rätta, ty att knussla på 3,000 Kr. och ställa till ge
mensam votering för eu sådan summa, anser jag ej lämpligt. Derför 
vill jag stanna vid löner på 8,000 Kr., och sedan, om Andra Kamma
rens majoritet skulle dela min upfattning, låta Första Kammaren hafva 
den äran att se tjenstemännen väl till godo.



Ilerr C. Ifvarsson: Herr Carl Anders Larsson har onekligen 
rätt i hvad han yttrade om tankarne hos landsbygdens befolkning 
rörande dyrtidstillägget. Min öfvertygelse är, att om en votering der 
skulle anställas om denna sak, så skulle icke ens hans förslag här i 
dag iå majoritet för sig, ty på landet föres i allmänhet ett så tarfligt 
lif, att man der omöjligen kan föreställa sig, att en tjensteman kan 
behöfva mera än 2 å 3,000 kronor om året att lefva på. Yi, som 
äro i tillfälle att se sakerna på närmare håll, inse dock lätt, att det 
icke går för sig att lefva på samma belopp, som man på landsbygden 
anser alldeles tillräckligt. Hvad vi således böra taga i betraktande i 
fråga orn^ dyrtidstillägget är, efter min tanke, å ena sidan hvad som 
kan och a den andra hvad som skäligen behöfver betalas. Granskar 
man närmare herr Carl Anders Larssons förslag, så är det icke obil
ligt; men denna Kammare gick emellertid i fjor längre än Herr C. 
A. Larsson nu gjort, då den gillade samma förslag som herr O. B. 
Olsson nu tramstält, och min mening är derföre äfven att vi nu böra 
fatta samma beslut som i fjor. Herr O. B. Olssons förslag kan ej 
heller med skäl kallas njuggt; de tjenstemän, som hafva 5,000 kronor 
eller derunder, skulle ju enligt detsamma erhålla dyrtidstillägg, och 
hvad angår dem som sitta med högre löner, t. ex. 7 å 9,000 kronor, 
så torde de å eua sidan kunna berga sig på hvad de hafva och å 
den andra ej heller, såsom här förespeglats, föredraga att lemna sta
tens tjenst och inträda i enskilda bolags. Skulle emot förmodan något 
sådant . inträffa, skulle t. ex. en president derför att han icke får 
dyrtidstillägg afsåga sig sitt embete, så torde derigenom ingenting 
värre inträffa, än, ifall ingen skicklig sökande funnes att för tillfället 
tillgå, tjensten finge tills vidare stå obesatt, och dä presidentsembeten 
förut varit långa tider obesatta utan att någon olägenhet deraf för
sports. så torde ingen fara för samhället uppstå, om ett likartadt för
hållande ännu en gång skulle inträffa. Måhända vore dermed bevi- 
sadt, att embetet icke är behöfiigt. För min del tror jag, att de nu
varande lönerna i dessa högre embetsmannagrader äro tillräckliga, och 
att vi med godt samvete kunna bifalla Herr O. B. Olssons förslag, 
utan att vi med skäl böra kunna af embetsmännen klandras der
för — huru vi skola kunna försvara oss inför våra kommittenter 
för ett sådant beslut blir en annan sak — och yrkar således bifall 
till samma förslag.

Herr Danielsson: Då jag begärde ordet, hade ganska många talare 
angripit mitt yttrande vid ett föregående tillfälle, att man borde hålla 
sig vid det beslut i frågan, som fattades af Riksdagen i fjor. Sedan 
dess har en talare på stockholmsbänken sagt, att, då den Kongl. pro
positionen om statsverkets tillstånd och behof remitterades till Stats
utskottet, en eller annan af Kammarens ledamöter hade i densamma 
sett hvad som der icke fanns att se. Jag för min del tror emellertid, 
att den ärade talaren sjelf icke velat se hvad som der finnes att se, 
ty vill man verkligen se hvad som finnes i den Kongl. propositionen, 
så tror jag också att der finnes mycket att se, som är värdt att när
mare skärskåda, jag tror äfven att man icke hör döma endast efter
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do förhållanden, som här i Stockholm äro rådande; ty om man det 
gör, måste man blifva villseledd. Ty, såsom en föregående talare på
pekat, och hvars anförande till stor del icke kan jäfvas, finner man 
det sätt, hvarpå tjenstemännen här lefva, och huru de använda sina 
löner, mindre tillfredsställande och man erfar härvid en känsla, som 
icke ingifver mycken förhoppning eller fröjd. Man ser huru lefnads- 
förhållandena här på alla möjligt upptänkliga sätt fördyras. Kommer 
der eu modedocka, genast skall hon efterapas; synes en, som har råd 
att åka och visa sig förnäm, så har det strax blifvit ett mode, som 
måste följas; likagodt hvarifrån penningar skola tagas. Skulle vi nu 
på grund af sådana förhållanden uppdrifva lönerna; hvar skulle man 
då finna någon gräns för dem? Ledsamt är det äfven, att år efter 
år en strid härom skall ega ruin mellan landets och städernas repre
sentanter; men i högsta grad ledsamt är det att höra tjenstemännen 
oupphörligt beskylla oss för njugghet och derför att vi skulle vilja 
sätta dem på svältkur m. m. dylikt. Jag påminner mig i detta fall 
ett yttrande, som blifvit fäldt af eu talare i franska lagstiftande för
samlingen, då fråga om löneförhöjning åt statens tjenstemän der af- 
handlades, nemligen att den klokaste utvägen för tvistens lösning 
vore, att hvarje medborgare finge en aflönad befattning i statens 
tjenst. Då skulle tvisten om lönetillägg upphöra och enda omsorgen 
blifva att rådgöra huru man skulle använda det förbrukade papper, 
som alla dessa tjenstemän skulle komma att lägga i hög. Jag tror 
visserligen icke, att vi ännu hunnit så långt; och jag för min del vill 
icke påyrka ett sådant förhållande; så och emedan jag anser att Herr 
O. B. Olssons förslag är rättvist och billigt samt öfverensstämmande 
med donna Kammares i fjor fattade beslut, inskränker jag mig till att 
yrka bifall till hans framstälda förslag.

Herr Key: Då mitt namn igenfinnes under den reservation, som 
vid denna punkt afgifvits, men reservationens syftemål icke blifvit 
närmare angifvet, så vill jag upplysa, att detta förhållande tillkommit 
af förbiseende; och jag tillåter mig således nu förklara, att jag och 
de öfriga reservanterne med reservationen afsett, att dyrtidstillägg till 
löner utöfver 5,000 R:clr icke skulle beviljas. Historien om dyrtids- 
tilläggens tillkomst är bekant sedan förra riksdagen. Det gjordes då 
mångfaldiga försök med att uppdraga ett streck, utöfver hvilket något 
sådant tillägg icke skulle beviljas; man sökte detta streck vid olika 
siffror; men man kom undan för undan till det resultat, att, om man 
satte strecket under 5,000 R:dr, så skulle de oegentliglieter i massa 
inträffa, att underordnade tjenstemän skulle få högre aflöning än sina 
förmän. Man satte således då strecket vid 5.000 R:dr af det skäl, 
att löner öfver nämnda belopp innehades egentligen endast afembets- 
verkens chefer. Genom gemensamma voteringar beslutades dock i 
fjol*, att åtskilliga embetsman med löner utöfver 5,000 R:dr skulle få 
dyrtidstillägg, under det andra med samma lön tingo intet. Då frå
gan härom nu ånyo förekom inom Stats-Utskottet, förklarade Ut
skottets ledamöter från Första Kammaren, att de ville vidhålla förra. 
Riksdagens beslut, att alla ombets- och tjenstemän skulle få dyftids-
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tillägg. Härtill svarade ledamöterna från Andra Kammaren nej, med 
förklarande, att de också ville vidhålla förra Riksdagens beslut, nem
ligen att embetsman med löner utöfver 5,000 R:dr icke borde erhålla 
något sådant tillägg. Riksdagen hade nemligen i fjor beslutat båda 
delarna, och hvardera parten kunde således åberopa Riksdagens be
slut. \i ansågo oss fördenskull stå på en fullt solid och fast grund, 
da vi, reservanter från Andra Kammaren, reserverade oss i en syft
ning, som förlidet år först blifvit Andra Kammarens beslut och der
efter i viss mån äfven Riksdagens. Jag vågar ock tro, att Andra 
Kammaren, med minne af hvad som förra riksdagen skedde, handlar 
icke blott konseqvent utan äfven, då förhållandena i afseende på lef
nad skostnadernti- icke undergått någon förändring, rätt, om den i fråga 
om dyrtidstillägget fattar samma beslut i år som i fjor: och jag vill 
tillägga en sak: jag tror, att Andra Kammaren, som — det är ingen 
hemlighet — icke med blida ögon åses af dessa embets- och tjenste
man, gör klokt i att bifalla hvad härutinnan är rätt och skäligt, och 
derigenom ännu en gång visar att Kammaren, oberörd af allt klander 
och upphöjd öfver detta, icke vill göra sig skyldig till det. hvarför 
den tillvitas.

Jag tror, jag upprepar det, att Andra Kammaren handlar rätt, 
klokt och konseqvent, om den vidhåller sitt förra riksdagen i frågan 
fattade beslut; och jag vill således för min del instämma i det förslag, 
Herr O. Ii Olsson afgifvit.

Her Kiss Olof Larsson: Jag skulle icke behöft begära ordet i 
denna fråga, om jag icke afgifvit eu reservation utan att angifva 
syftet dermed. Jag ber derföre nu få tillkännagifva, att jag med min 
reservation afser detsamma som infattas i Herr Ola Bosson Olssons 
nu framstälda förslag, i hvilket jag alltså förenar mig. Det är mycket 
svårt att bestämma den siffra, utöfver hvilken man icke bör gå i 
fråga om beviljande af dyrtidstillägg.

Hvarje sådan bestämmelse är en smakfråga. Jag medgifver att 
Herr C. A Larsson icke saknat skäl för sin framställning, ty åtskilliga 
tecken gifva redan vid hand att en återgång från den goda tiden 
möjligen inom kort stundar, men några säkra bevis för att så kom
mer att ske hafva vi icke. Af denna anledning är det som Stats
utskottets ledamöter af denna Kammare hafva förenat sig i det förslag, 
som Herr 0. B. Olsson nu framlagt, För min del skulle jag anse det 
vara mycket godt, om Andra Kammaren'härtill gåfve sitt bifall och 
man sålunda sluppe ifrån denna tvist om huruvida dyrtidstillägg böra 
beviljas de tjensteman, hvilkas löneinkomster uppgå till 5,000 kronor 
eller derutöfver.

Ser man på förhållandena i detta fall i Danmark och Norge, 
skall man finna, att majoriteten i denna Kammare visst icke visat sig 
njugg mot embetsmännen.

Icke blott nu utan äfven vid dera föregående tillfällen har man 
erinrat om den komité, som blifvit tillsatt för utarbetande af förslag 
till de centrala embetsverkens omorganisation, och man liar under 
denna diskussion yttra,t, att denna komité synes haft. till uppdrag att
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lura oss, ehuru detta icke har lyckats denna gång. Då jag har äran 
vara ledamot af denna komité, får jag åtminstone för min del bekänna, 
att jag, huru kort tid än denna komités arbeten fortgått, redan kom
mit till erfarenhet derom, att det sannerligen icke går så fort som 
man möjligen föreställer sig att reorganisera förhållanden som under 
århundraden egt bestånd. Det klander komiterade sålunda fått upp
bära under denna diskussion synes mig vara alldeles oförtjent. Jag 
tror till och med att det kan vara tvifvel underkastadt, huru vida 
denna komités arbeten hinna afslutas till början af nästkommande 
riksdag; ty, såsom jag redan nämnt, dess arbeten äro verkligen af 
vidsträcktare omfång, än man vanligen torde föreställa sig.

För min del får jag ock säga, att det naturligtvis hvarken kan 
vara regeringens eller den ifrågavarande komiténs mening att vilja 
lura folk med det förslag som i denna sak kan komma att utarbetas. 
Jag tror att denna komité kommit i någon misskredit genom att om- 
nämma ordalydelsen af den instruktion, som först gafs till efterrättelse 
för dess arbeten och hvarest det, bland annat, heter att sjelfva löne
regleringen skulle utgöra hufvudsakliga målet för komiterades arbeten, 
ehuru komiterade äfven egde rättighet att ingå i pröfning af organisa
tionen och arbetssättet för embetsverken i allmänhet. Jag tror mig 
icke gå grannlagenheten för nära, om jag tillkännagifver för dem af 
Kammarens ledamöter, hvilka möjligen hysa några betänkligheter i 
denna fråga, att komiterade i dessa dagar från regeringen mottagit 
ett förtydligande af nyss omnämnda instruktion, hvaruti föreskrifves att 
löneregleringen skall försiggå endast i jembredd med fråga om embets- 
verkens omorganisation, inskränkning af embetsmännens antal och 
förenkling i deras arbetssätt.

För öfrigt ber jag få instämma i Herr O. B. Olssons förslag till 
beslut i den föredragna punkten.

Herr Adlersparre: Den strid, hvaruti jag nu har råkat med 
den aktade representanten från Maspelösa, har icke i något hänseende 

‘oroat mig, ty jag hoppas, att vår gamla vänskap derigenom icke skall 
blifva störd, så frisinnade äro vi nog å ömse sidor. Jag kan dock 
icke tillåta honom göra oriktiga citationer af mitt förra yttrande. 
Enligt hans ord skulle jag nemligen hafva sagt att, derest de i fråga- 
satta dyrtidstilläggen nu vägrades, skulle följden blifva den, att tjenste- 
männen nödgades blifva “tjufvar och skälmar*.1' Något sådant har jag 
dock hvarken yttrat eller tänkt, och jag är öfvertygad att notarierne 
hafva riktigt uppfattat mina ord i detta hänseende, hvadan jag ock 
icke skall vidröra de uttryck, som härom finnas upptecknade. Mina 
ord folio nemligen så, att, derest embetsmäunen icke få tillräckligt 
att lefva utaf, så måste de vid sidan af statens tjenst söka anställning 
hos enskilda bolag, och att sådana fall äfven förekommit, derpå gaf 
oss Stats-Utskottet genom sitt utlåtande i denna del under förliden 
riksdag lysande exempel. Då jag sålunda säger, att embetsmännen 
stundom söka bereda sig inkomster vid sidan af sitt embete i statens 
tjenst, så torde jag ock vara berättigad till det påståendet, att de
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svårligen kunna göra detta, utan att staten deraf blir i större eller An3._ dyrtids- 
mindre mån lidande. tillagg.

(Forts.)

Herr Uhr: Jag både redan vid remissen af Kongl. Maj:ts propo
sition angående statsverkets tillstånd och behof, då Herr Treffenberg 
erinrade om, hurusom han vid nästföregående riksdag varnat dem, 
som hyste samma åsigter som han, för ett envist vidhållande af sint! 
pretentioner med förklarande att man borde gå folkets önskningar till 
mötes, ämnat säga några ord. Han nämnde då, att han kommit till 
spetsen af konservatism. Deri varning, han då framstalde till dem 
som voro liktänkande med honom, liar regeringen nu stält sig till 
efterrättelse, men ändock förebrår han regeringen att den icke vid- 
blifvit sin åsigt att tjeustemännen behöfde 30 procent dyrtidstillägg.
I motsats mot honom är jag och de med mig liktänkande regeringen 
tacksam derför att den lyssnat till folkets önskan och ansett Jo 
procent vara, tillräckligt, och jag beklagar endast att regeringen icke 
gatt oss så lång till mötes, att den satt strecket vid 5,000 kronors 
lön. För att nu visa att jag är villig att gä skäliga anspråk till 
mötes, skull jag icke påyrka bifall till hlerr C. A. Larssons förslag om 
streckets sättande vid 3,000 kronor, utan vill jag förena mig med dem 
som yrkat att detsamma må sättas vid 5,000 kronor.

Herr Carl Anders Larsson: Jag ber lä förklara, att det icke 
varit min mening att klandra den i fråga varande komitén, men jag 
får säga att jag har den erfarenheten af komitier i allmänhet, att de 
mestadels äro resultatlösa, och jag har vant nog länge med för att se. 
att de. sällan eller aldrig leda till det åsyftade ändamålet.

Hvad beträffar Herr Adlersparres yttrande, så ber jag få för
klara, att jag aldrig påstått att han uttryck, de ordalag jag sökt 
vederlägga, utan att mitt yttrande afsåg en helt annan talare.

Herr Törnfelt: Allmänheten anser presidenter och general
direktörer m. ti. för snart sagdt lyxartiklar; de aflönas i allmänhet ‘nära 
dubbelt så mycket som de arbetande ledamöterne i hvarje verk. 
Allmänheten är åt deu tron, att de kunna undvaras samt att man i 
deras ställe kunde införa antingen åldermanskap eller förmanskap bland 
de arbetande ledamöterne, och att detta skulle gå lika bra. Under 
sådana förhållanden anser jag det vara oklokt både att begära och 
att bevilja dyrtidstillägg för dessa dyrlödda herrar och kan lör min del 
icke biträda ett sådant förslag; de må val kunna berga sig ändå, nar 
de hafva nästan dubbelt sä mycket som de arbetande ledamöterne.

Jag hemställer derföre att vi nu må vidblifva förra Riksdagens 
beslut, nemligen att strecket sättes vid 5,000 kronor.

Sedan öfverläggniugen förklarats slutad, och då propositioner, 
enligt derunder gjorda yrkanden, skulle framställas, begärdes order åt

Herr Carl Anders Larsson, som yttrade: Då jag åt diskussionen 
funnit, att mitt förslag icke har synnerlig utsigt till framgång, så får
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A ny. dyrtids- 
tillägg. 
(Fort s.)

jag förklara att jag afstår från mitt yrkande och förenar mig nu 
med de öfriga reservanterne.

Herrar Jöns Pehr sson och Au g. Pettersson, livilka under 
öfverläggningen biträdt Herr C. A. Larssons yrkande, gåfvo härefter 
hvar för sig tillkänna, att de jemväl afstodo från proposition å be- 
rörda yrkande samt ville förena sig om det förslag, Herr O. B. Olsson 
afgifvit.

I följd häraf återstodo numera endast tvänne meningar, ä livilka 
propositioner blifvit äskade; och gaf Herr Talmannen, i enlighet med 
dem, först proposition på bifall i oförändradt skick till Utskottets 
hemställande!) i den förevarande punkten samt derefter på Herr O. B. 
Olssons ändringsförslag. Den sednare propositionen fann Herr Tal
mannen vara med öfvervägande ja besvarad; men votering begärdes, 
med anledning hvaraf, och sedan Kammaren beslutit att såsom ja
proposition skulle uppställas bifall till Utskottets förslag, en så lydande 
voteringsproposition justerades och anslogs:

Den, som bifaller i oförändradt skick livad Stats-Utskottet hem
stält i åttonde punkten af dess utlåtande N:o 4,

röstar ja;
Den det ej vill

röstar nej;
Vinner nej, har Kammaren, med afslag å det af Kongl. Maj:t be

gärda dyrtidstillägg för Justitiekansleren, Presidenterna i Svea och 
Göta Hofrätter samt Hofrätten öfver Skåne och Blekinge, älven som 
Generaldirektören i Fångvårdsstyrelsen, såsom dyrtidstillägg för nedan- 
nämnde embetsverk, till den å bilagda tabell, Litt. A, angifna fördel
ning, beslutit på extra stat för år 1876 anvisa följande belopp,
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nämligen för
a) Justitie-kanslers-expeditionen............................kronor 1,500: —
h) Justitie-revisions-expeditionen............................. „ 22,420: •—
c,) Svea hofrätt.......................................................... „ 29,500: —
d) Göta hofrätt.......................................................... „ 29,600: —
a) Hofrätten öfver Skåne och Blekinge........................ 18,180: —
f) Krigshofrätten....................................................... „ 2,209: 80.
</) Fångvårdsstyrelsen.............................................. „ 7,460: —

Omröstningen, i vanlig ordning företagen, utföll med 44 ja mot 
128 nej; och hade Kammaren således beslutit i öfverensstämmelse med 
nej-propositionens innehåll.

!):de—13:de punkterna:
Biföllos.

Slutligen lades de vid utlåtandet fogade tabeller till handlingarne, 
under erinran om de ändringar deri, som påkallades af Kammarens 
här ofvan omförmälda, från Utskottets förslag afvikande beslut.



§ 7.

Skedde föredragning af Stats-Utskottets utlåtande N:o 5, angå
ende regleringen af utgifterna under riksstatens tredje hufvudtitel; 
och. blef Utskottets deri gjorda hemställan af Kammaren bifallen, 
hvarefter den vid utlåtandet fogade tabell lades till handlingarne.

§ 8.

Föredrogs och bifölls Bevillnings-Utskottets betänkande N:o 1, i 
anledning af Kongl. Maj:ts nådiga proposition den 22 Januari 1875, 
angående de ändringar i gällande tulltaxeunderrättelser och dermed 
sammanhang egande stadganden, som påkallats af det genom Kongl. 
förordningen den 15 Maj 1874 införda nya skeppsmätningssätt.

S 9.

Till motioners afgifvande hade anmält sig:
Herr Törn-fät, hvilken, i sådant afseende nu uppropad, afgat 

en motion, som handlade om införande af lagtvungen, förberedande 
rekrytbildniug;

Herr Cusjiur^ou, som dernäst uppropades och aiienmade eu motion 
angående reviderande af gällande föreskrifter rörande eder; samt

Herr Gitmdma. hvilken, efter att hafva erhållit ordet, anförde: 
Alla goda ring äro tre och derföre tager jag mig friheten att äfven 
väcka en motion. Denna afser visserligen ett underordnadt ämne, men 
ett sådant, deråt Kammaren ändock behagat visa ganska mycken upp
märksamhet. Motionen rörer Kammarens protokoll. Förut har Kam
maren sysselsatt sig med frågan om ordnande af protokollens uppsät
tande och om vidtagande af åtgärder för desammas skyndsammare 
tryckande. Men för att vinna det med dessa åtgärder afsedda ända
mål, fordras äfven medverkan af Kammarens ledamöter sjelfva, och 
med anledning deraf tager jag mig friheten väcka följande motion.

Herr Guimelius aiienmade derefter sin sålunda anmälda motion, 
innehållande förslag till åtskilliga ändringar i Andra Kammarens ar
betsordning.

Dessa nu omförmälda trenne motioner, af hvilka Herr Törnfelts 
erhöll ordningsman mer n 165, Herr Casparssons nummern 166 och 
Herr Gummin nummern 167, blefvo hvar efter annan på begäran 
bordlagda.
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§ 1«-

Till bordläggning anmäldes Konstitutions-Utskottets utlåtanden:
N:o 1, i anledning af Herr Malmbergs motion om ändring al 14 

§ Riksdagsordningen; och

N:0



N:0 5.
N:o 2, i anledning af Herr Helanders motion om ändring af 1*3 § 

‘6 mom. Riksdagsordningen.

§ ll-
Ledighet från riksdagsgöromålen beviljades Herr J. H. Schnltz 

under 8 dagar från och med den 15 dennes, för vigtiga enskilda an
gelägenheters vårdande, samt Herr Johan Johansson i Ringshyttan, 
likaledes under 8 dagar från och med nämnda dag.

§ 12.

Justerades protokollsutdrag för detta sammanträde.
Kammarens ledamöter åtskildes kl. */2 3 e- 111

In fidem 

//. Husberg.
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Stockholm, Isaac Marcus’ Boktryckeri-Aktiebolag, 18,5.


